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Faglige Seniorer 

Referat of KongreS 2022 

Dato: 	24. og 25. oktober 2022 

Sted: 	Hotel Nyborg Strand 

Deltagere: Indsat pa side 3 til 11 

Referent: Eva Hallgren 

Kongressens abning. 

Velkomst 

Ole Ibsen bod velkommen til kongressen 2022. 

"Kaere kongres, kaere delegerede 

Jeg A gerne starte med at sige jer alle sammen tak. Og jeg foler mig taknemmelig over far lov 
til at sige det. Jeg vil sige tak, fordi I alle bruger sa megen tid og er sa dybt engagerede i vores 
seniorfaellesskab. 

I yder alle sammen en fuldstaendig fantastisk indsats. Uanset hvem I er og uanset, hvor I kom-
mer fra. Om det er politisk mode om forholdene for de aeldre i jeres by eller kommune. Om I 
har valgt at blive besogsven eller cylde med beboerne pa jeres lokale plejehjem. Om det er det 
ugentlige mode med andre aeldre, hvor I far et slag kort eller spiller billard. Eller det er et fore-
drag, der skal lofte humoret og give inspiration til seniorlivet. 

For slet ikke at tale om det manedlige bankospil, hvor I maske hjaelper med at lave kaffen. Og 
horer hvordan "Gamle Ole" udloser jubel hos den, der har pladen fuld og gar hjem med en flac-
skesteg eller makkeren, der render med et pund kaffe som sidegevinst. 

Eller maske har I bare sorget for, at I er en gruppe, der gar en tur liver onsdag. Hvor der stille 
bliver tid til at tale om det, der er svaert. Eller bare nyde naturen. 

Maske er det kaffen og det blode brod, der losner stemningen og giver jer glaede. Maske nyder I 
en bajer eller en vand med et par tidligere arbejdskammerater pa det lokale seniorv~erksted. 
Eller maske finder I jer bare veltilpas i samvaeret. Lytter og smiler til histories, der bliver fortalt 
ved bordet. 

Maske raekker I ud til et tidligere kollega, der har mistet sin aegtefaelle. Og maske ogsa lysten til 
at komme ud. Men som lader sig lokke, nar I banker pa. Eller en gammel arbejdskammerat, 
der er ved at miste hukommelsen og evnen til at udtrykke sig. Men, som I kan se glaeder sig 
over at vaere en del of faellesskabet nede i den gamle smedje. 

Over bare at vaere med. Sidde stille der iblandt jer og vTre med. I raekker alle sammen handen 
ud til et andet menneske. 

For det er jo det, I gor. 
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I Faglige Seniorer og mange andre steder, hvor I har valgt at laegge jeres lcraefter. Jeg taenker 
nogle gange, hvad der har fanget jeres opmeerksomhed. Jeres engagement og jeres lyst til at 
gore en forskel - For andre. 

I dag vil jeg Berne benytte denne - for mit vedkommende sidste lejlighed - til at sige: Tusind tak 
alle sammen. 

Og egentlig vil jeg nu gore noget, jeg egentlig havde besluttet at gore helt til slut. Som det aller-
sidste punlct pa lcongressens dagsorden. 

Men det er gaet op for mig, at det denne gang ikke er mig, der skal slutte kongressen A Og sige 
pa gensyn. Men en anden. Derfor vil jeg gerne dele dette med jer: 

23. april 1981 kom Lis ind ad doren hos Faglige Seniorer for forste gang. Lis havde vaaret syer- 
ske igennem mange ar. Syet toj, flag og bannere til den store guldmedalje. Men desvaerre ogsa 

o sa mange gange, at hendes krop havde givet op alt, alt for tidligt. Lis fik fortidspension, men i 
stedet for at seette sig tilbage i sofaen og "kuldcelure", som hun siger. Sa gilc Lis ind ad vores 
dor i Faglige Seniorer, og spurgte om der ikke var noget hun kunne hjaelpe med som frivillig. 
Det var der, sagde den davwrende forretningsforer, og det har der vvaret lige siden. 

Vedarssldftet er det slut, har Lis besluttet. Efter 41 ar som frivillig i Faglige Seniorer. 
23. april 1981 abnede Lis doren til vores feellesslcab for forste gang, og 31. december 2022 luk- 
ker hun bogstaveligt talt doren for sidste. 

Jeg vil Berne sige Lis Sorensen tak for hendes store, store arbejde for Faglige Seniorer, og jeg 
vil gerne gore det sely. Derfor vil jeg bede Lis komme herop, og jeg vil Bede jer alle sammen 
give Lis den applaus, hun fortjener efter 41 An 

Kaere gaester. Kaere delegerede. 

Hjertelig velkommen til kongres 2022 i Faglige Seniorer. Vi modes igen under sloganet "Nye 
muligheder hele livet". Fordi det er det, der handler om og fordi det er det, der er vores klare 
budskab til omverdenen. 

At blot fordi vi blevet aeldre, sa er vores appetit pa livet sa langt fra slut. Ttiaertimod. 

• Vi lever laengere. 
• Vi lever bedre. 
• Vi vil have nye muligheder. 

Og maske er det ogsa svaret pa, det jeg indledte min velkomst med. 

Jeg har selv haft nogle fantastiske ar i Faglige Seniorer, hvor jeg har modt spaendende menne-
sker, haft gode diskussioner og har laert meget. Ogsa of dem, jeg ikke var enige med. 

Maslce er det det, der engagerer os. Lysten til at olive klogere, til at udvilde os og til at gore no-
get for andre. 

Det haber jeg, at vi kommer til at tale meget mere om i de kommende to dage. 

Rigtig hertelig velkommen til kongres, alle sammen." 
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New 
Faglige Seniorer 

For vi gar i gang, skal vi synge en sang, sour det er tradition her i Faglige Seniorer. 

I dag har vi valgt Oskar Hansens flag sang fra 1923: "Nar jeg ser et rodt flag smaelde." 

Efter sangen afholdt Ole Ibsen mindetale for de afdode i kongresperioden. 

Deltagerliste Faglige Seniorers kongres 2022 

Hovedbestyrelsen Sonja Petersen Orbaek 
Arne Skovshoved Holback Stanley Bach Mortensen Viborg 
Bjarne Nielsen Tranbjerg Svend Blankholm Gilleleje 
Brita Topp Koge Tage Arentoft Tikob 
Ejvind Heinecke Nykobing F Thorkild E. Jensen Farum 
Erik Per Romer Albaek Villy Nielsen Soborg 
Eva Hallgren Holstebro Aase Christensen Frederikshavn 
Gert Johansson Ronne 
Gorm Christiansen Rodovre BRagskontrollanter 
Hanne Wiirtz Borup Jorgen Moller Vordingborg 
Ib Hansen Vejle Kaj Schou Ars 
Ingelise Klaysen Fredericia 
Jens Vognsen Hanstholm 3F, Fagligt Feelles Forbund 
Joan Briesemeister Horsens Annie Sorensen Aalborg 

Arvid Hansen Jytte Petersen Skibby Odense 
Jorn Kaspersen Odense Christian Jungersen Vodskov 

Flemming Clausen Jorn Koklcendorff Aarhus Esbjerg 
Kirsten Lind Hojbjerg Kaj Skov Vojens 
Kjeld Richter-Mildcelsen Norresundby Karin Hounisen Vinderup 
Knud Erik Rasmussen Sakskobing Lass Godiksen Nykobing Mors 
Kurt Almestrand Oksbol Lindved Sorensen Ringsted 
Leif Herman Caroe Vemb Ole Rahbek Haslev 
Leif Nielsen Vodskov Per Svensson Kastrup 
Lisbet Nielsen Ringsted Sune Bogh Vanlose 
Mette Bille Holstebro Torben Ankerberg Stege 
Mette Kindberg Rodovre 
Ole Ibsen Taastrup Blik og Rorarbejderforbundet 
Ole Ronnelund Hillerod Max Abraham Meyer Kobenhavn 
Palle Dons-Heltoft Sydals 
Paul Skott Agerskov BUPL 
Per Christensen Helsingor Finn Andersen Aakirkeby 
Peter Andersen Viby J Bodil Vind Aarhus 
Peter Kay Mortensen Gilleleje Erik Volff Pedersen Slagelse 
Pia Grabe Skogberg Aalborg 

3 



Faglige 
Danmarks Laererforening 
Doris Stengaard Villumsen Svenstrup 
Grethe Funch Pedersen 
	

Hojby 
Jens Jakob Skovmand 
	

Jaegerspris 
Jette Sulsbruck 
	

Herlev 
Kim Kristian Overbye 
	

Silkeborg 
Lars Storgaard Andersen Bramming 
Lisbet Helweg Strachan 
	

Ballerup 
Preben Huus 
	

Ringkobing 
Steen Bak Henriksen 
	

Ringe  

loop 
Seniorer 

FOA — Fag og Arbejde 
Anna Madsen 
Birgit Jorgensen 
Dorrit Bank 
Grethe Hansen 
Joan Boll 
Karen Margrete Kundal 
Kirsten Kronstrand 
Kjeld Bojlesen 
Marinus Nielsen 
Sine Eriksen 

Fredericia 
Herlev 
Horsens 
Roskilde 
Holbaek 
Helsingor 
Aalborg 
Hedensted 
Holstebro 
Frederiksberg 

Dansk El-Forbund 
Jorgen Juul Rasmussen Herlev 	 Fordevareforbundet NNF 

Dansk Jernbaneforbund 
Anne M. Jorgensen 
Frede Brink 

Svendborg 
Lystrup 

Niels Sorensen Tollose Kaj Kristensen Thisted 
Kjeld Nielsen Horsens 

Dansk Metal Knud Bjerring Sonderborg 
Erik Jensen Hobro 
Flemming Hansen Kobenhavn HK 
Hans Nielsen Rodding Annelise Ebbe Svendborg 
Harry Virkelyst Herning Anne-Marie Schon Saeby 
Henning Jakobsen Nakskov Bente Faurholt Jakobsen Silkeborg 
Jan Bang Thisted Birgit Hesselvig Nielsen Herning 
John Knudsen Skagen Britta Brylov Hillerod 
John Schmidt Jeppesen Odense Conny Remmer Valby 
Johannes Kjongerskov Herning Diane Lorentzen Vallensbaek 
Jorgen-Georg Prien Vojens Doris Skov Skals 
Kurt Erik Petersen Korsor Flemming G. Jacobsen Naerum 
Kurt Nissen Nordborg Helle Bang Andersen Fredericia 
Mogens Christensen Kobenhavn Helle Thomsen Norresundby 
Ole Bundgaard Naestved Henning Bojer Thisted 
Ole Sorensen Viborg Henrik Dan Larsen Middelfart 
Ove Ronald Jensen Nykobing S Inger Juel Roskilde 
Steen Johansen Hornbaek Karen Jacobsen Esbjerg 

Kirsten Hingeberg Larsen Kobenhavn 
Dansk Socialradgiverforening Kirsten Ohmand Jensen Randers 
Jonny Holme-Pedersen Soborg Kurt Pasfall Odense 

Lene Andersen Koge 
Dansk Sygeplejerad Tove Fedders Kobenhavn 
Annalise Bonde Aalborg 
Birthe Berger Albertslund HKKF 
Doris Klockmann Haderslev Steen Vormslev Olsen Oksbol 
Lene Tronholm Roskilde 
Susanne Eske Christensen Hasselager Serviceforbundet 

Mogens Frithjof Pedersen Kobenhavn 
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Socialpwdagogerne 
Anders Ole R. Andersen 
Irene Kucza 

Teknisk Landsforbnnd 
Soren K. Nielsen 

Sektion Bornholm 
Jens Westh 

Sektion Fyn 
Alis Petersen 
Orla Stagil 

Sektion Midtjylland 
Birthe M. Olesen 
Ejvind Clemmensen 
John Krogh 
Steen Strange Nielsen  

Sektion Storstrom 
Birgit Falck Bach 
Grete Grave 
Kaj Pedersen 
Peder Sass 

Sektion Sydvestjylland 
Dorte Ilve 
Else Rasmussen 
Freddy Nielsen 
Jytte Karin Schultz 
Per Ostenf eld 

Sektion Sonderjylland 
Birthe M. Hansen 
Egon Jessen 
Henning Bak 

Silkeborg 
Bronshoj 

Ronne 

Fredericia 
Odense 

Viborg 
Randers 
Roslev 
Randers 

Vordingborg 
Maribo 
Sakskobing 
Naestved 

Horsens 
Horsens 
Esbjerg 
Esbjerg 
Hojer 

Bredebro 
Sonderborg 
Nordborg 

Roskilde 
Koge 
Solrod Strand 

Sektion Thy-Hinunerland-Mors 
Birte Jensen 	 Hobro 
Mariane Enevoldsen 	Hadsund 

Gilleleje 
Espergwrde 
Helsinge 
01stykke 

Hjorring 
Hjorring 
Hjorring 

Sektion Nordsjaelland 
Finn Runge Hansen 
Ina Merete Hjortholm 
Kjeld Hougard Jensen 
Marianne Rogen 

Sektion Storlwbenhavn 
Benny Christensen 	Bronshoj 
Erik M. Sorensen 	Rodovre 
Gitte Skov Christiansen 	Valby 
Jytte Boller 	 Kastrup 
Margit Dam 	 Hvidovre 
Olafur G. Karlsson 	Ballerup 
Soren Danholm Andersen Ballerup  

Sektion Vestjylland 
Bente Olsen 
Hans-Erik Maegaard 
Jorgen Iversen 

Sektion Vestsjaelland 
Ane Juul 
Karsten Sorensen 
Kim Lind Larsen 

Sektion Ostjylland 
Betty Fruerlund 
Frede Christiansen 
Inge Holstein 
Lis Soballe Jensen 
Mogens Udengard 
Mona Bach 
Soren Kristensen 

Sektion Aalborg 
Ole Kjwrgaard 
Sonja Harder 

Sektion Midtsjaelland 
Anne-Grete Winding 
Linda Andersen 
Ayo Karlsson 

Nordjylland 
Tage Sorensen 
Kjeld Pedersen 
Hardi Brandt 

Holstebro 
Holstebro 
Herning 

Kalundborg 
Kalundborg 
Holboak 

Odder 
Horsens 
Aarhus 
Horning 
Abyhoj 
Aarhus 
Horsens 

Aalborg 
Aalborg 
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Sekretariatet 
Allan Holm Pedersen 
Brian Pabst 
Britt Mulbjerg 
Dorte Quist 
Edith Serup 
Finn Larsen 
Jan Skovgaard 
Lis Sorensen 
Palle Smed 
Soren Zeuth 
Sultan Sahin 
Susanne Fasting 

Gaester 
Berit Jakobsen 
Carsten Riis 
Charlotte Schultz 
Gert Skov 
Harald Borsting 
Henrik W. Olsen 
Inger Moller Nielsen 
Jane Korczak 
John Nielsen 
Kirsten Nissen 
Lillian Knudsen 
Majken B. Kidmose 
Ole Wehlast 
Per K. Larsen 
Benny Dyrdorf 
Trine Toftegaard Lund 

Gmstetalere 
Anja C. Jensen 
Lizette Riisgaard  

Organisationskonsulent 
Redaktor 
Seniormedarbejder 
Journalist 
Bogholder 
Seniorkonsulent 
Organisationskonsulent 
Seniormedarbejder 
Direktor 
Fotograf 
Journalist 
Digital konsulent 

Sektornaestformand, FOA 
Socialradgiver, Faglige Seniorer 
Tidl. konsulent, Faglige Seniorer 
Organisationssekretaer, HK 
Tidl. Formand, LO 
Souschef, Dansk Metal 
Formand, Danske./Eldrerad 
Tidl. Naestformand, 3F 
Forbundsformand, Serviceforbundet 
Naestformand, Danske -/Eldrerad 
Tidl. Landsformand, Faglige Seniorer 
Forbundssekretaer, Dansk Metal 
Forbundsformand, Fodevareforbundet NNF 
Landsformand, Danske Seniorer 
Naestformand, Danske Seniorer 
Direktor, Danske ./Eldrerad 

Formand, HK 
Formand, FH 



New 
Faglige Semorer 

Dagsorden 

1. Valg of 2 dirigenter 

a. Godkendelse of forretningsorden 

b. Godkendelse of indkaldelsen 

c. Antal stemmeberettigede 

d. Godkendelse of dagsorden 

2. Valg of referent 

3. Valg of stemmeudvalg og stemmetwllere 

4. Hovedbestyrelsens beretning v/ landsformand Ole Ibsen 

5. Herunder formandens mundtlige beretning 

6. Periodens regnskaber v/ direktor Palle Smed 

7. 	Behandling of politisk program 2022-2025 

8. Behandling of forslag til vedtaegtsaendringer 

9. Behandling of andre forslag 

10. Behandling of forslag til udtalelser 

11. Valg i henhold til vedtwgterne 

a. Formand 

b. Naestformand 

c. To bilagskontrollanter 

d. To suppleanter for bilagskontrollanter 

e. Statsautoriseret revision 

12. Eventuelt 

Punkt 1. 

a) Godkendelse of forretningsorden 

Ole Ibsen fremlagde forslag til forretningsorden for modet. Det er den samme, som der an- 
vendt tidligere samt den indstilles of hovedbestyrelsen til godkendelse. 

Kongressen godkendte forretningsorden. 

Valg of 2 dirigenter 
Hovedbestyrelsen indstiller, at kongressen vaelger Villy Nielsen (Serviceforbundet) og Peter 
Kay Mortensen (Nordsjaelland) som dirigenter. 

Kongressen godkendte dette, og de overtog modets ledelse. 
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NP' Faglige Seniorer 
b) Godkendelse of indkaldelsen 
Dirigenterne meddelte at indkaldelsen er udsendt jf. lovene. Kongressen godkendte indlcaldel-
sen. 

c) Antal stemmeberettigede 
Der bleu oplyst, at der er 185 delegerede. 

d) Godkendelse of dagsorden 
Dagsorden blev godlcendt. 

Punkt 2. 

Valg of referent 
Hovedbestyrelsen indstiller Eva Hallgren (Dansk Socialradgiverforening). 

Forslaget blev godlcendt. 

Punkt 3. 
Valg of stemmeudvalg og stemmeteellere 
Hovedbestyrelsen indstiller at Sektionsformwndene udgor stemmeudvalget. Herudover ind-
stilles Jytte Petersen (Serviceforbundet) som formand for stemmeudvalget. 

Forslaget blev godlcendt med den tilfojelse, at Finn Runge Hansen blev valgt i stedet for Peter 
Kay Mortensen, som er valgt som dirigent. 

Gaestetaler: Lizette Risgaard 

"Kaere alle, kwre delegerede, kwre kongres 

Talc for invitationen til at sende jer en hilsen ved jeres kongres. 

Jeg A gerne benytte lejligheden i dag — nu hvor A er samlet — til at sige tak. Talc til jer —
for at vwre med i fmllesslcabet, vores fwllesskab. 

Mange of jer har j  weret med i mange fir. Og I kender — ligesom jeg — til alle de lcampe vi 
har haft gennem tiden. Kampe med arbejdsgivere, kampe med politikere. Og A fortsoetter 
de kampe. For bedre lon- og arbejdsvilkar pa det danske arbejdsmarked. Ogsa for senio-
rerne. Og de kampe kan vi lcun ta', hvis A star sammen i vores fwllesskab. 

Vi star som bekendt midt i en valglcamp — og jeg A da iklce lwgge skjul pa, at jeg er be-
lcymret. Jeg er alvorligt bekymret, hvis A far et blat flertal efter valget. For hvad med alle 
de planer, de bla partier har? Lonmodtagerne og seniorerne fylder j  ilcke alverden i bla 
bloks politik. Det ma A sande. 

Hvis Pape og Ellemann kommer til magten, sa A de skwre i dagpengene. Dagpengemod-
tagerne vil miste de forste tre maneders forhojet dagpenge. Det har de sagt klart og 
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tydeligt. Det forhojede dagpengetillacg er den forste forbedring of dagpengeforsikringen i 
30 hr. 130  hr. Og den vil bade Ellemann og Pape sa fjerne i en tid, hvor vi ser ind i sti-
gende ledighed og en historisk inflation. 

Men det stopper jo ikke her. Lige nu ser vi ind i den storste udfordring siden 2. verdens-
krig. At der kommer mange flere born og acldre fremover, og sa vil bla blok gud hjaclpe 
mig ska!re i den offentlige sektor. Og hvem er det, der skal fyres? Er det bornenes pacda-
goger? Er det dem, der gor rent pa skoler? Er det lacrerne? Er det sygeplejerskerne? Er 
det social- og sundhedsassistenterne? Hvem er det? Jeg er meget bekymret. Pengene skal 
naturligvis folge med det demografiske traak. Det kan ikke vacre anderledes. 

Og det er sa vigtig en opgave, at ligegyldig hvilken regering der sidder efter et valg, sa 
venter det pa den anden side — og of samme grund har A inviteret os sely til trepartsdrof-
telser om netop denne udfordring. 

Det er jo heller ingen hemmelighed, at flere partier i bla blok vil fjerne retten til tidlig 
pension — hvis de kan komme afsted med det. Pape, Ellemann og alle de andre bla politi-
kere havde travlt med at kalde retten til tidlig pension for et of Danmarkshistoriens stor-
ste politiske bluff-numre. Men ved I hvad? De tog fejl. Retten til tidlig pension blev ind-
fort. Det er virkelighed. Virkelighed for tusindvis of danske lonmodtagere. Og de fortje-
ner det! 

Men Ellemann har jo aldrig lagt skjul pa, at han ikke er fan of ordningen, og Pape vil hel-
lere give skattelettelser til de rigeste — og kore en gronthoster hen over den offentlige sek-
tor og forringe vores fa--Iles velfacrd. 

Det synes jeg er respektlost. Retfacrdighed og solidaritet, det er fandeme det, der skal 
kendetegne det her samfund. Vi skal styrke vores velfwrdssamfund. Vi skal sgu He for-
ringe det! I det her samfund skal A vacre rige, lige og trygge! Og sa kender Pape og hans 
venner abenbart ik' nogen, som har arbejdet i hverken 42, 43 eller 44 hr, for sa Ville de ik' 
hane de mennesker ved at Ville fjerne retten til tidlig pension! 

Nar det er sagt. Sa ma A ikke glemme, at retten til tidlig pension, det er historisk. Histo-
risk. Det er et vendepunkt i dansk pensionshistorie. Siden 2006 har vi set den ene forrin-
gelse efter den anden of danskeres mulighed for at trwkke sig vacrdigt tilbage. Nu ser vi 
endelig et visionwrt, menneskeligt pensionstiltag, der gar lonmodtagernes vej. Det sactter 
retfacrdighed og vacrdighed over olconomisk bundlinje. Jeg for godt sige talc pa vegne of 
lonmodtagerne — og tillykke til jer. 

De bla partier har heller ikke lagt skjul pa, at de absolut ingen ambitioner har om at prio-
ritere den gronne omstilling. Prioritere at Danmark kan vacre med forrest, nar de gronne 
beslutninger skal tages, og forrest i at uddanne lonmodtagerne — dem, der skal vacre med 
til at sikre den gronne omstilling. 

Og vi skal huske, at den gronne omstilling ikke bare handler om teknologi og dippedut-
ter. Den handler ogsa om mennesker. Og derfor skal A investere massivt i uddannelse. 
Bade videre- og efteruddannelse og omskoling. Vi skal sorge for livslang lacring. 

I FH har vi for nylig foreslaet, at der skal indfores en ret til rettidigt sporskifte til voksne, 
der har vacret laenge pa arbejdsmarkedet. De skal have ret til at tage en uddannelse pa et 
ordentligt forsorgelsesgrundlag. 
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Og sa skal vi investere i et sikkert og sundt arbejdsmiljo — ogsa for seniorer. Arsagen til, 
at en hoj andel of jer seniorer onsker at forlade arbejdsmarkedet sa hurtigt som muligt, 
slcyldes arbejdsforholdene og arbejdsmiljoet — og ildce selve arbejdets karalcter. Et ringe 
arbejdsmiljo forer til oget sygefravaer, ufrivillig tilbagetraekning og tabt arbejdskraft. 

Derfor er fleksible ordninger for seniorer helt afgorende. Vi ved, at de fleste of jer, de fle-
ste of de seniorer, som stadig er tilgaengelige for arbejdsmarkedet, har et onske om nedsat 
tid eller flextid — hvis I skal overveje at blive lwngere pa arbejdsmarkedet. Desvaerre er 
der ilcke saerligt mange of jer, der rent faktisk far det tilbudt. 

Men det er samtidigt vigtigt, at der er en gulerod ved at olive laengere pa arbejdsmarke-
det. Derfor vil jeg ogsa gerne rose Christiansborg for at lempe reglerne omlaing modreg-
ningen of en partners arbejdsindlcomst i pensionerne. Det betyder, at personer, der er 
samlevende med en pensionist, kan arbejde uden at skulle belwmre sig over, om indtaeg-
ten medforer en redulction i partnerens pension, og at vi belonner dem, der tager en eks-
tra torn pa arbejdsmarkedet — det er sund fornuft! 

Lige nu er der udfordringer med at fa ledige seniorer tilbage pa arbejdsmarkedet. Blandt 
andet viser en undersogelse fra rekrutteringsbureauet Ballisager — baseret pa svar fra 
godt 1.00o danske arbejdsgivere — at cirlca hver femte arbejdsgiver frasorterer lcandidater 
alene pa baggrund of alder. Derudover ved vi fra "projelct SeniorArbejdsLiv", at mange 
seniorer ogsa sely melder om problemer med dislcrimination. 

Vi har med trepartsaftalen fra oktober 2021— den om mangel pa arbejdslcraft — faet ind-
fort et permanent forbud mod at screene jobansogere pa baggrund of alder, samtidig med 
at vi styrker hjaelpen til ledige seniorer i jobcentrene og a-kasserne. Jeg ved godt, at et 
forbud langt fra loser alle problemer, men det er en god begyndelse. 

Vi ved ogsa bl.a. fra "projekt SeniorArbejdsLiv", at mange seniorer oplever, at der ikke 
bliver gjort noget fra virksomhedernes side i forhold til at fastholde aeldre medarbejdere. 
Vi mener, der er behov for at indfore et krav i arbejdsmiljoloven om, at virksomhederne 
skal holde arlige seniorsamtaler med deres aeldre medarbejdere. Herudover mener vi, at 
det er nodvendigt, at flere virksomheder far en seniorpolitik med mulighed for fx senior-
dage og tilbud om nedsat tid. 

Men vi har selvfolgelig ogsa en rolle i fagbevaegelsen og hos Faglige Seniorer. Der er alle-
rede gode muligheder i mange overenslcomster for mere fleksibilitet tact pa pensionsalde-
ren, men mulighederne loan og skal selvfolgelig blive bedre. Vores anden rolle er at for-
twlle vores gode og erfarne lcollegaer om de muligheder og rettigheder, de har i overens-
komsterne — der skal vi blive bedre. 

Jeg er glad for, at regeringen har lyttet til Seniortaenketankens anbefalinger og vores gen-
tagne opfordringer, og nu har inviteret til et Seniorpartnerskab, som skal silcre et vedva-
rende fokus pa seniorer og erfarne haenders deltagelse pa arbejdsmarkedet. Jeg synes, 
det er den rigtige vej at ga, men det er vigtigt, at det ikke blot bliver en snaklceklub — men 
i stedet bliver et forum, som kan skubbe regeringen og arbejdsgiverne til handling. 

For vi har brug for en lculturaendring. Synet pa seniorer skal mndres. Alle medarbejdere 
skal modes med respekt of ledelse og kolleger, og seniorer har samme behov for efterud-
dannelse og udvikling som alle andre aldersgrupper. 

10 



New  Faglige Seniorer 
Nu ma vi jo indromme, at gennemsnitsalderen her i salen peger godt opad — men jeg vil 
alligevel gerne sige noget om de unge. For det vedrorer ogsa jer, det vedrorer os alle sam-
men. Vi har brug for, at unge mennesker — ligesom os — ser vaerdien of et medlemskab i 
FH-familien. Og her har vi ogsa brug for jeres hjaelp. 

En ny analyse fra FH viser nemlig, at mere end fire ud of fem pa det danske arbejdsmar-
ked er overenslcomstdaeldcet, mens kun 52 procent er medlem of en overenskomstbae-
rende fagforening. 

Det betyder, at 1,1 mio. danske lonmodtagere er beskwftigede pa overenskomstdaelcicede 
arbejdspladser uden selv at vaere organiseret i en fagforening. 

De enkelte fagforbund gor rigtig meget allerede, men vi skal i langt hojere grad veere 
bedre til at fortaelle, hvorfor man som lonmodtager skal vaere organiseret. Hvorfor man 
skal betale et relativt hojt belob hver maned, og hvorfor det er sa vigtigt, at man er med i 
et fagligt faellesskab. Det har vi ikke vaeret gode nok til, det ma vi bare erkende. 

Det siger sig selv, at det ikke haenger sammen, nar 1,1 mio. danske lonmodtagere i dag ny-
der godt of ferie, pension, overarbejdstidsbetaling og en lang raeldce andre goder i over-
enskomsterne uden selv at betale til en fagforening. Det er ganske enkelt ikke i orden. 

Og nar organiseringen falder, sa udfordrer det grundlaget for overenskomsterne og den 
danske model. Et arbejdsmarked uden rettigheder for lonmodtagerne er ikke bare et pro-
blem for de danske lonmodtagere og fagbevaegelsen som helhed — det er et problem for 
alle. Ogsa for arbejdsgiverne og pa lwngere sigt ogsa for politikerne og samfundsokono-
mien. 

Sa kaere venner, der er brug for en staerk fagbevaegelse, og det kraever ogsa en indsats of 
jer. Vi skal tage en snak med vores born. Vores borneborn. Kolleger og naboer. En snak 
om, hvor vigtigt det er at vaere med i en rigtig fagforening. 

For ordnede forhold kommer ikke of sig selv. Det ved I. Det skal der kaempes for hver 
eneste dag. Og I er en stor del of den kamp. 

Og tirsdag den 1. november skal vi traeffe et afgorende valg. Jeg mener, at et staerkt fael-
lesskab er helt fundamentalt, virkelig vigtigt for vores samfund. Vi lofter bedst i flok —
ogsa nar vi skal igennem en lcrise. 

Valget er helt afgorende for de danske lonmodtagere og for vores fwlles velfaerd. Lad os 
huske hinanden pa det. 

Fortsat rigtig god kongres". 

Ole Ibsen tall,-ede for talon. 

Kongressen fik vist den film, der er udarbejdet i samarbejde med Trygfonden for at fa aeldre til 
at stemme til valget. 
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Palle Smed supplerede fremvisningen om baggrunden. Baggrunden er at valgdeltagelsen er fal-
dende jo aeldre man bliver. Valgaktiviteterne foregar sammen med Trygfonden. Der blev anbe-
falet, at man bruger materialet i det lokale arbejde. 

Punkt 4. 
Hovedbestyrelsens beretning v/ landsformand Ole Ibsen 
Herunder formandens mundtlige beretning 
Ole Ibsen fremlagde sin mundtlige beretning: 

"Kaere kongres 

Jeg er fodt i 1947. Jeg var barn i 5o'erne og ung i Werne ligesom rigtig mange of jer. 

Jeg husker Viggo Kampmann, som lagde de forste store sten til velfaerdssamfundet. 

Ungdomsoproret, som jeg bestemt ikke sely var en del A Dertil var jeg som smedesvend trods 
alt for langt fra universiteterne og den teoretiske verden. 

Jeg husker Jens Otto Krag og hans kamp for Danmarks optagelse i EF i 1972. Det var ikke min 
kop to og jeg stemte nej. Men maske bleu jeg klogere undervejs. 

Jeg husker energikrisen i 1973 og de bilfrie sondage. 

Den kolde krig og frygten for Rusland og Warszawa-pagtens trusler om atomkrig. 

Men ogsa murens fald i 1989. Reagan og Gorbat ov. 

Og min glwde ved at Europa igen var samlet i et fwllesskab, som det ultimative vwrn mod krig. 

Jeg husker kriser og massearbejdsloshed. Jeg oplevede det pa naermeste hold som tillidsmand 
og fagforeningsformand pa Lolland. Forst bukkede vaerftet i Nakskov under. Tusindvis of kolle-
ger mistede deres arbejde. 

Fa ar senere drejede OTA's store fabrik - der hver morgen leverede solgryn til alle danske born 
— ogsa noglen om. Og sa stod konerne til alle vaerftsarbejderne ogsa uden arbejde. 

Jeg husker 8o'ernes ungdomsarbejdsloshed og unge uden hab. 

Men ogsa hvordan verden pludselig blev mindre og terroren rykkede helt ind i vores stuer, da 
to fly bragede ind i tvillingetarnene i New York. 

Jeg husker alle de historiske op- og nedture. 

Og alligevel — alligevel, har de seneste tumultagtige fir pavirket mig voldsomt. 

Coronakrisen lukkede hele Danmark ned og spaerrede os alle sammen inde. Mundbind og 
mink. Hjaclpepakker. Skoleborn med hjemmeundervisning. En epidemi og en krise of histori-
ske dimensioner, som A kom igennem - sammen. 

Som land kom vi kom endda styrket ud of coronakrisen med buldrende okonomi og rekordhoj 
beskaeftigelse. Og trak vist vejret lettet efter de svaere hr. 
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Men lige da vi havde set lyset og habet, kom krigen i Ukraine og sendte trygheden i kulkaelde-
ren og priserne pa himmelflugt. Jeg taenker pa de unge, mine borneborn, sour ildce har set det 
samme som mig. Jeg ser, hvordan utrygheden og truslen om krig pavirker dem. Hvordan det 
wetter sig i dem. 

Jeg ser, hvordan krisen graver grofter. Hvordan tonen i politik er blevet urimelig hard. Hvor-
dan anstaendigheden og fornuften er under voldsomt pres. Og hvordan politik efter amerikansk 
forbillede nu handler mere om at pege fingre og dyrke uenigheder end at bygge broer. Og jeg 
ma indromme• Jeg bryder mig ikke, om det jeg ser. 

Men jeg husker stadig mig sely pa, at vi altid er kommet styrket igennem kriserne. 

Fordi vi star sammen. Fordi vi er solidariske. Og fordi vi holder fast i vores grundlaeggende 
vaerdier. 

Kaere kongres. 

Jeg bekender mig til faellesskabet. Til samarbejdet. Til fred og fordragelighed. Til enighed. 

Hele mit voksne liv har handlet om at "komme overens." Ogsa med de arbejdsgivere, som jeg 
var rygende uenige med. Eller politikere, som mente det stik modsatte of mig. 

Krigen i Ukraine har faet mig til at taenke pa Halfdan Rasmussens fantastiske tekst til "Noget 
om Helte". Fordi jeg hader den militaere oprustning, som er en folge of krigen. Og fordi jeg fo-
ler mig som denne "verdens mindste helt" i "verdens mindste heltekvad", som Halfdan skriver 
om: 

"Her er fredeligt og stille, her er ingen larm og stoj. Jeg har saet kruspersille, og et brev med 
pure log." 

Ja, vi far nok ikke slaet Putins tropper med kruspersille, radiser eller pure log alene. Men gid 
det var sa vel. Gid det var sa vel... 

I hovedbestyrelsen besluttede vi tidligt, at stotte krigens ofre i Ukraine gennem Dansk Folke-
hjaelp. For dermed give vores lille bidrag til de mange, der har mistet alt. 

Kaere alle. Ja — jeg er fodt i 1947. Og dermed er jeg er resultatet of den glaede, optimisme og tro 
pa fremtiden, der voksede frem of skyggen efter 2. Verdenskrig. Tidligere i ar blev jeg 75. Jeg 
lever endnu. Som I kan se. I bedste velgaende. Kaerligt hjulpet of Inge-Lise. 

o Og det er der heldigvis rigtigt mange andre fra de rekordstore argange efter krigen, der ogsa 
gor. Jeg er fodt i 1947 sammen med 91.713 andre born det ar. 

Vi lever sundere og vi lever laengere end nogensinde. Arbejdslivet har aendret sig. Mange of de 
tungeste og mest slidsomme opgaver er overtaget of maskiner. Eller robotter. 

Laegerne er blevet dygtigere. Og vi er nok ogsa selv blevet bedre til at passe pa os sely. Faerre 
smoger. For mange of jer... Faerre A Mere motion. Det ses tydeligt i statistikken. I 203o bliver 
vi 160.00o flere aeldre over 8o hr. "7Eldre-aeldre", som er den nydanske betegnelse for alle, der 
er over 8o ar. Det er jo rigtig positivt. Det er fantastisk. Men heller ikke helt uden udfordringer. 

Kommunernes Landsforening forventer, at vi i 2030 far brug for mindst 40.000 medarbejdere 
i det offentlige, hvis vi til den tid skal have det samme antal hwnder pr. bruger som i dag. 
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Langt de fleste vil mangle i wldreplejen. I en tid hvor der overalt rabes pa arbejdskraft, siger 
det sig selv, om den opgave ikke blot er vanskelig at lose, men naermest umulig. 

I flere kommuner er krisen allerede indtruffet. Antallet of ubesatte stillinger er nu sa stort, at 
servicen til de aeldre halter. Situationen forvaerres dagligt, fordi de tilbagevaerende medarbej-
dere skal lobe hurtigere og hurtigere for at na det hele. Oveni er sygefravwret mange steder 
tarnhojt. 

Det er derfor, Faglige Seniorer kraever of politikerne, at pengene folger med, nar A bliver Here 
wldre. Det, der med et fint ord hedder "den demografiske udvikling". 

Desvaerre var der ikke flertal for regeringens forslag om en velfaerdslov, der skulle sikre lige 
praecis finansieringen ude i kommunerne, nar antallet of aeldre stiger. 

Til gengaeld har den nuvaerende regering - i modsaetning til den tidligere under Lars Lokkes le-
delse - sikret, at pengene folger med, nar der skal indgas okonomiaftaler med kommunerne. 

Men der er absolut ingen garanti for, at den velvilje fortsat er politisk til stede, hvis regeringen 
skifter farve. Jeg siger det bare. Der er ingen garanti. 

_,Eldreplejen 

Faglige Seniorer var ogsa glade, da statsminister Mette Frederiksen i sin nytarstale proklame-
rede, at bureaukratiet i aeldreplejen skulle fjernes. At aeldreplejen skulle taenkes helt forfra, og 
at regeringen ville fremlaegge en Tldrelov. Den lov har A fortsat til gode. Folketingsvalget kom 
i vejen. 

Faglige Seniorer har siddet med i regeringens radgivende panel, der skulle forberede den nye 
wldrelov. Vi er gaet til opgaven med saedvanlig optimisme og realitetssans. Vi er kommet med 
konkrete input i udvalget. Vi er modt op med abent sind ogsa i forhold til de svaere diskussio-
ner. 

Der er bred enighed om at nytaenke rammerne for udforelsen of aeldrepleje i Danmark. 

Minuttyranni, kontrol, dokumentation og bureaukrati skaber hverken arbejdsglaede blandt 
medarbejderne eller tilfredshed blandt de aeldre. Derfor har det altoverskyggende tema vaeret 
en ny organisering of arbejdet. Organisering i mindre selvstyrende teams efter hollandsk mo-
del. Som bliver sammensat of de personalegrupper, som i dag er i front i aeldreplejen. 

Og med ansvar for alle opgaver. Ansvaret gaelder ogsa visitation of hjaelpen til de wldre, som 
derved kommer helt twt pa den enkelte. De selvstyrende teams vil sikre at alle far udnyttet Be-
res faglighed. Men der er ikke kun EN enkelt losning. 

Vi skal have Here nye medarbejdere uddannet. Vi skal ogsa uddanne de naesten 20.000 ufag-
laerte, der allerede i dag arbejder pa omradet. Og som ikke kan undvaeres. 

Vi skal skabe en positiv stemning omkring aeldreplejen, og de personalegrupper, der arbejder 
der. Og vi skal bruge ny teknologi. Alt sammen noget der bidrager til mere effektivitet og der-
med bedre service. 

Men A bliver ogsa nodt til fordomsfrit at finde ud af, hvad private virksomheder kan bidrage 
med. Ja, jeg ved godt, at nu stritter det pa nogle of jer. Men der er allerede i dag masser of pri-
vate, der leverer ydelser til det offentlige. Uden at vi laegger maerke til det i det daglige. 
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Jeres praktiserende laege, for eksempel, er en privat virksomhed, og de fleste speciallaeger li-
gesa. En stor del of plejeboligerne administreres og drives of almennyttige boligselskaber. 

Mange plejehjem er selvejende institutioner. Eller de er ejet of fonde, der har specialiseret sig i 
drift at plejehjem. Som OK-fonden. Eller maske plejehjemmet er drevet of et of vores egne pen-
sionsselslcaber. Det offentlige kan Me lose opgaven alene. Derfor vil A se mere offentligt-pri-
vat samarbejde. Men det skal naturligvis sloe pa lige vilka'r. Og orentligt. 

Det private alternativ skal ildce vaere dyrere, hverken for kommunen eller for de aeldre. Og 
kommunerne skal ildce have de private tilbud truklcet ned over hovedet, hvis de ikke onsker 
det. Ofte tarner udfordringerne sig op i kommunen, nar de private plejehjem byder sig til. Og 
ender med at drwne det kommunale tilbud for ressourcer. Det ma ikke sloe. 

Friplejehjem er ogsa blevet en del of valgkampen. Venstre vil have friplejehjem i hver eneste 
kommune. Om de vil det eller ej. 

Maslce de bla politikere skulle undersoge vilkarene og konselcvenserne for kommunerne, inden 
de presser friplejehjem ned over orerne pa dem. Maske vi lean here of kommunernes erfarin-
ger? 

For der er ingen, der kender den reelle udgift for de 41 kommuner, der i dag har et friplejehjem 
inden for lcommunegraensen. Hvor stort er traekket pa de kommunale ressourcer, nar de pri-
vate losninger skal etableres? Hvem betaler, hvis der opstar et behov for ekstra hjaelp? Hvor 
ender regningen, nar der er brug for noget akut udenfor normal arbejdstid? 

Jeg vender ikke tommelfingeren ned pa forhand. 

Men A skal laere of vores fejl. Og vi skal i det mindste kende den sande bundlinje for skatte-
yderne. Og for de aeldre. 

For vi kaster ud i alle mulige uigennemtaenlcte losninger i frihedens navn. Sagt med andre ord: 
Alle skal have mulighed for en tryg alderdom — uanset storrelsen pa ens tegnebog. 

Vi skal naturligvis stille krav til personalet i aeldreplejen. Der er rigtigt mange sode ansatte med 
udenlandslce baggrund. Vi lean slet ildce undvaere dem. 

Men de skal have empati og laere at tale dansk. Ellers gar det ikke. 

Pa plejehjemmene er det ofte aeldre med demens, der skal hjaelpes. Og her er evnen til at kom-
munikere klart og tydeligt en vaesentlig forudsaetning for, at de aeldre foler sig trygge. 

I valgkampen der dog ogsa kommet forslag fra de borgerlige om at de aeldre, skal kunne sige 
nej til personale, der er homoseksuelle, joder eller baerer torldaeder. I frihedens hellige navn. 

Den slags forslag giver mig kvalme. Og det meget, meget lidt hjaelpsomt i en situation, hvor vi 
far brug for alle de hannder, vi overhovedet kan fa fat pa. Uanset udseende eller religion. 

Nu har jeg talt om ny aeldrelov, mangel pa medarbejdere, om penge og om friplejehjem. 

Men det handler jo forst og sidst om de aeldre. Det handler om det enkelte menneske. 

Og nar TV2 nu igen kan praesentere en dokumentar, der viser alvorlige svigt pa et plejehjem, sa 
bliver jeg sgu noget trist. 
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De fleste beboere pa et plejehjem har en demensdiagnose. Derfor er det virkelig forstemmende 
at se, at personalet ildce kan handtere de udfordringer, der opstar. 

En ny aeldrelov aendrer altsa ildce grundlaeggende pa det, A ser i TV2 udsendelsen. Og jeg er 
o desvaerre ret sikker pa, at man Ville se tilsvarende situationer pa mange andre plejehjem, hvis 

man overvagede dem i 28 dage. 

Min holdning er den samme, som den var efter den forste dokumentar med Else Marie fra Aar-
hus for et par ar siden. Det er et kaempemwssigt ledelsessvigt. 

Nar parorende ldager, er det mange steder som at rabe i vinden. En ansvarlig ledelse Ville na-
turligvis vaeret gaet langt mere konkret ind i klagerne. De Ville tage dem alvorligt. 

Derfor har Faglige Seniorer gentagne gange stillet lcrav om et mere enkelt lclagesystem, som 
ikke alene ender hos plejehjemmets ledelse eller i en skuffe pa kommunekontoret. De paro-
rende ma og skal have sikkerhed for, at deres klage bliver undersogt og taget alvorligt. 

Derfor ma vi stille lcrav om, at kommunerne tager helt anderledes fat. 

Der kan ikke vaere 98 forskellige mader at handtere tingene pa. 

Politikerne ma sorge for, at alle medarbejdere pa plejehjemmene har den rigtige forstaelse og 
uddannelse til at hjaelpe de aeldre med demens pa en vaerdig made. 

Og de ma betale, hvad det koster. Det kan der ikke vaere to meninger om. Punktum. 

Seniorarbejdsmarkedet 

Vi har aldrig vaeret flere danskere pa arbejdsmarledet end i disse hr. 2021 bod pa den staerke-
ste fremgang og den hojeste beskaeftigelse nogensinde i Danmarkshistorien. 

Tallet er steget her i 2022, sadan at naesten 3,2 millioner danskere nu er i gang pa arbejdsmar-
kedet. Den rekordhoje beskaeftigelse skyldes i hoj grad seniorerne. Seniorerne buldrer nemlig 
ud pa arbejdsmarkedet. 

Det er derfor, det fleksible seniorarbejdsmarked i flere ar har staet allerhojest pa Faglige Senio-
rers politiske dagsorden. Det er derfor, A har sat os for at rydde de forhindringer of vejen, som 
gor det svaert at blive lidt lwngere pa arbejdsmarkedet, hvis den enkelte ellers har lyst og kraef-
ter til det. 

Blandt de 60-70-arige er beslcaeftigelsen pa otte hr steget med 25 procent. Og hver tredje over 
65 hr har valgt at arbejde efter folkepensionsalderen. Ogsa selv om de lober ind i masser of ta-
belige forhindringer. 

Ja, det handler om modregning 

Faglige Seniorer har pa mode efter mode med politikere og embedsfolk dokumenteret, at pen-
sionister, der fortsat arbej der, hurtigt ender med at betale helt op til 8o procent of deres ind-
taegt i skat og modregning i pension og tillaeg. 

Den forste store sejr fik vi lige for den seneste kongres, da vi fik haevet grwnsen for, hvornar en 
folkepensionist skal modregnes fra 60.00o tit 122.000 kroner. 
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Og nu er et flertal i folketinget enige om helt at f erne modregningen i pensionstillaeggene for 
de pensionister, der fortsaetter med at arbejde. For kun at fa 20 ore ud of hver tjent krone er 
selvfolgelig ikke godt nok. 

Afskaffelsen of modregningen er absolut en of de storste politiske sejre for Faglige Seniorer no-
gensinde. Vi star stadigvaek med hwnderne knyttede: "Ja, vi gjorde det!" 

Men ikke nok med det. For oveni er modregningen i pensionen som folge of aegtefaellens ar-
bejdsindtaegt nu ogsa afskaffet. Bade for pensionister - og fortidspensionister! 

Det er ikke alene sund fornuft. Det er ogsa en kaempemaessig handsraekning til mange of de aeg-
tepar, der har det allersvaerest, fordi den ene aegtefaelle er fortidspensionist, og derfor ikke kan 
arbejde. 

Sa det skal vi ogsa huske at takke regeringen og forligspartierne for. 

Mskrimination of w1dre 

Men der skal mere til, hvis flere seniorer skal vaelge en mere gradvis tilbagetraekning fra ar-
bejdsmarkedet. Pengene gor det ilcke alene. 

Vi skal ogsa have aendret kulturen ude pa arbejdspladsen. Der er alt for mange falske myter om 
aeldre medarbejdere: 

• At de ilcke er effektive. 
• At de ikke kan here nyt. 

Det er altsa noget forbandet sludder. Men vi ser det, nar ledige seniorer soger job. Se bare pa 
hvad der sker, nar ledige seniorer soger job. De lean sende hundredvis of ansogninger uden at 
komme til en eneste samtale. 

Det er da aldersdiskrimination. 

Selv om arbejdsgiverne siger, at det ikke passer. Men nar virksomhederne bliver spurgt, hvor 
o mange der har ansat en medarbejder over 55 hr i det seneste fir, sa svarer to ud tre, at det bar 

de ikke: "Desvwrre, nej tak. Duer ikke. Vwk..." Ligesom prinsessen i Klodshans. 

Vi skal tale seniorerne op. 

De skal modes med respekt. 

Derfor har vi forslaet beskeeftigelsesministeren, at vi indgar et partnerskab med arbejdsmarke-
dets parter, for at saette fokus pa de udfordringer, de aeldre medarbejdere moder i arbejdslivet. 

Og lige for valgudskrivelsen kom invitationen fra beskeeftigelsesministeren til et "Partnerskab 
om seniorer og erfarne haender" i job. 

Ja, det lyder som noget, vi sely kunne have skrevet. 

Faglige Seniorer er med hele vejen. 

Tilbagetrwkning 

Nar A taler om seniorer pa arbejdsmarkedet, ma vi naturligvis ogsa tale om mulighederne for 
at traekke sig tilbage. 
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For eller efter pensionsalderen. 

Det var temaet i den Pensionskommission, der for sommer loom med deres bud pa, hvordan A 
far fastholdt et stacrkt og robust pensionssystem i Danmark. 

Mange ar frem i tiden. 

Vi kan altid diskutere, hvad der er vigtigst i sadan et kommissionsarbejde, hvor vi sely har haft 
vores direktor med i folgegruppen. 

For mig var det nok at fa fastslaet, at vores pensions-system skal ses som en samlet helhed. 

At alle elementer har betydning. At alle elementer haenger sammen. Ligesom i et korthus. Hvis 
I piller et kort ud i fundamentet, sa falder det hele sammen. 

Fortidspension, Seniorpension, Tidlig Pension eller Arne-pension. Alle disse muligheder for 
tidlig tilbagetraelming er samlet set forudsaetningen for den officielle folkepensionsalder. 

Indtil for ganske nylig tordnede de bla partier imod Arne-pensionen. Den skulle afskaffes. Hel-
lere i dag end i morgen. Nedslidte og traette seniorer skal ikke have lov til at traelcke sig tilbage 
for "andre folks penge", som de siger - Eller sagde. 

Nu siger de det ikke sa hojt laengere. De er bange for at skraemme vaelgerne vaek. For den ge-
mytlige bryggeriarbejder fra Fredericia, Arne Juhl, har allerede vundet et valg for Mette Frede-
riksen. Jeg tror, det er ren taktik fra de borgerlige. Ligesom med efterlonnen. 

Den skulle heller ildce afskaffes, indtil Lars Lolcice lige pludselig foreslog det i en nytarstale. 

Pensionskommissionen konkluderede, at alle elementer i vores pensionssystem haenger sam-
men. Og tilfojede, at befolkningens opbakning smuldrer, hvis politikerne lige pludselig begyn-
der at pille enkelt-elementer ud. Ligesom i korthuset. 

Den melding er A glade for i Faglige Seniorer. For i den ene ende skal vi gribe de mennesker, 
der ikke har helbred og kraefter til at blive pa arbejdsmarkedet helt frem til malstregen. Og i 
den anden skal vi give dem, der har lyst og energi mulighed for at blive laengere. 

Sa det handler om at silcre et robust pensionssystem mange artier frem i tiden. 

Generationskontrakten 

De yngre generationer, der i dag er med til at finansiere vores folkepension gennem deres skat-
tebetaling, skal fole sig silcre pa, at de ogsa vil fa et bidrag fra kommende generationer, nar de 
selv en dag gar pa pension. Det er indholdet of "generationskontrakten". 

Nar A taler om "generationskontrakten", sa handler det altsa om, vi, der er oppe i arene, skal 
kunne regne med at modtage den hjaelp og de ydelser, A har behov for. Og pa den anden side, 
at de unge fortsat har vilje til at betale regningen for os aeldre. Det gaelder okonomisk, og jeg 
tror samaend ogsa godt, at vi kan laegge klimaet ind i det regnestyldw. 

Men i 1947 blev der fodt 91.714 born. 11983 blev der kun fodt 50.822. Kun godt halvdelen. 

Der er altsa blevet meget fa-,rre unge til at betale for rigtigt mange flere aeldre. SA hvis nogen of 
os bliver lidt laengere pa arbejdsmarkedet, er det altsa med til at betale for at andre, som har 
brug for det, kan ga fra lidt tidligere. Pa Arne-pension for eksempel. 
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Det er vist det, vi kalder solidaritet. Og det er ogsa solidaritet med de naeste generationer. Med 
vores born og borneborn. Fordi vi netop tager ansvar og ikke bare afleverer regningen i borne-
vaerelset. Hvordan vores borneborn vil skrue velfaerdssamfundet sammen til sin tid, om 15-20 
eller 25 hr, det tror jeg, at vi skal overlade til dem. 

Inflation 

Til gengaeld er vi langt mere optaget of et helt andet sporgsmal. Ikke mindst efter at inflationen 
er eksploderet. 

Vi har i mange, mange fir vwnnet os til relcordlave renter i en sadan grad, at det naermest horte 
til den nye verdensorden. Men der er ikke nogen orden i verden laengere. 

Det bliver vi mindet om dagligt. Og det er derfor, at vi nu oplever, at vores follcepension bliver 
udhulet og har mere end svwrt ved at folge med priserne. 

I dag er det sadan, at folkepensionen bliver reguleret i talct med lonudviklingen pa arbejdsmar-
kedet. Det er en rigtig god model. For i artier har der vaeret en positiv reallonsudvikling, som 
ogsa har smittet of pa folkepensionen. Vi er altsa alle blevet rigere, selv om nogle bestemt sta-
dig har for lidt. Alligevel er vi komme bagud i forhold til lonudvildingen. 

Reguleringen of folkepensionen foretages nemlig pa baggrund of Ion-tal, der ligger et til to ar 
tilbage i tiden. Nar inflationen sa stryger afsted og lonningerne ogsa stiger, ja sa ma pensioni-
sterne vente pa en regulering of pensionen med mindst et ars forsinkelse. Her har I forklarin-
gen pa, hvorfor grundbelobet i ar kun er steget med 29 kroner. 

Det er jo latterligt, nar alting bliver dyrere og en pakke smor lige nu koster 32 kroner. 

Derfor har vi foreslaet, at folkepensionen fremadrettet skal reguleres efter den forventede lon-
udvilding pa arbejdsmarkedet. Ikke efter gamle tal. Sa far vi i det mindste den samme regule-
ring som pa arbejdsmarkedet. Uden forsinkelse. 

Men alt dette hjaelper jo ikke, hvis man her og nu ikke kan betale sin varmeregning, og del for 
heller ikke har plads i budgettet til de store stigninger i prisen pa fodevarer. 

Derfor er vi rigtigt glade for regeringens varmecheck pa 6.000 skattefrie kroner. Vi har ogsa 
glade for den ekstra skattefrie aeldrecheck pa tilsammen 5.000 kroner. Og vi er godt tilfredse 
med at elafgiften er suspenderet for en tid. 

Men det er klart, at politikerne ma finde pa mere endnu, hvis vi alle skal komme nogenlunde 
godt igennem vinteren. 

Nar vi horer hjaelpeorganisationerne rabe op, fordi de bliver bestormet of familier, der ikke kan 
se en vej igennem krisen, sa er det rigtig alvorligt. Vi far ogsa sely mange henvendelser fra for-
tvivlede medlemmer. 

Egentlig har vi slet ikke tid til et folketingsvalg. Og hvornar vi har en arbejdsduelig regering 
igen, det ved vi ikke. Det er maske, det allervaerste. 

Folketingsualget 

Det er klart, at den okonomiske utryghed er et of valgets hovedtemaer. 
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Jeg har allerede naevnt aeldreplejen og onsket om et seniorarbejdsmarked, hvor de erfarne bli-
ver modt med respekt. Men et fjerde tema er udfordringerne i sundhedsvaesenet. 

Coronaluisen tog naesten livet of et sundhedsvaesen, der i forvejen havde svaert ved at fa luft. 
Nu er det helt galt. Manglen pa sygeplejersker rammer ikke mindst ventelisterne pa bade sma 
og store operationer. 

Mange of de aeldre, der far sin operation udskudt igen og igen, mister stor livskvalitet i de sid-
ste fir of livet. Derfor ma vi forlange of politikerne, at de lcommer med langt bedre losninger 
end det, der hidtil er kommet pa bordet. 

Statsministeren siger, at det ikke er et sporgsmal om penge. Pa det her punlct ma jeg sige, at 
regeringen har ventet for laenge. 

Vi mangler sundhedspersonale nu. Vi mangler handling. Og derfor burde der have vaeret frem-
lagt en tydelig plan for laenge siden, med et bredt flertal i folketinget. 

En aftale, som lean skabe ro om sundhedsvaesenet, og som lean genskabe tilliden til, at vi som 
samfund har styr pa tingene. 

Seniorboliger 

Vi ser ind i en periode, som temmelig sil&ert bliver svaer, og som maske ikke er sa optimistisk, 
som vi har vaeret vant til. 

Det gaelder ogsa byggeriet of almennyttige boliger, som naermest star helt stille. En of arsa-
gerne er de tarnhoje priser pa byggematerialer, men naturligvis ogsa, at det helt grundlaeg-
gende er svaert at fa handvaerkere. Kommunerne har ogsa faet besked pa at daempe lysterne for 
ildw at puste mere til inflationen. Det gaelder ogsa byggeriet of plejehjem og aeldreboliger. 

Det er rigtig sIddt, for antallet of aeldre stiger voldsomt uanset konjunkturer og krige, og der er 
allerede i dag en stor mangel pa boliger til seniorerne. Om ti fir vil der mangle 50.000 senior-
boliger viste den analyse, Faglige Seniorer sidste fir lavede sammen med BL, Danmarks Al-
mene Boliger. 

Alligevel afsatte regeringen ikke en krone til aeldreboliger i sit boligudspil i 2021, der stor set 
alene fokuserede pa at bygge nye billige almene boliger. Men manglen pa seniorboliger bliver 
altsa ikke mindre, fordi boligbyggeriet nu bliver ramt of en opbremsning. Og vi har fortsat ilcice 
et nationalt overblik over, hvor spaden bor stilcices i jorden. Hvor behovet for seniorboliger er 
storst. 

Vi foreslog sidste ar, at regeringen nedsatte en hurtigt arbejdende kommission med repraesen-
tanter for de aeldre, de almene boligselskaber, private boligudlejere, byggesektoren, den finan-
sielle sektor og kommunerne. Opgaven var at afdaekke behovet for boliger til seniorerne i de 
kommende artier. Men ogsa at pege pa de store udfordringer, vi star overfor — hvad enten vi 
drommer om en nybygget bolig i et aeldrelcollelctiv. Eller om vi onsker at blive i vores nuvae-
rende hjem, hvad de fleste faktisk gor. 

Krisen har givet alle en ufrivillig taenkepause. 
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Nar stovet fra valgkampen laegger sig, vil vi i Faglige Seniorer henvende os til politikerne igen, 
og foresla, at de udnytter tiden til at olive klogere. Jeg har hort, at det aldrig er for sent. Heller 
ilcice for politikere. 

IEldreradsvalg 

Faglige Seniorer har aldrig haft en staerkere stemme i den politiske debat end i de senere hr. Vi 
har produceret snesevis of notater om alle mulige aeldre-relaterede temaer, f.elcs.: -/Eldrepleje, 
okonomi, kommunale budgetter, seniorboliger, seniorer pa arbejdsmarkedet, folkepension og 
pensionssystemet. Ja, stor set alle de temaer, vi beskrev i vores politiske program her pa kon-
gressen for 3 hr siden. 

I vores nyhedsbreve har vi lobende omtalt alle vores udspil og bemaerkninger til den alctuelle 
politiske debat. Jeg tror, det er blevet til op imod et par hundrede artikler og indlaeg alene i 
denne kongresperiode. 

Det er en mangedobling i forhold til tidligere. Og I er alle hjertelig velkommen til at bruge det, 
vi sender ud, i lokale laeserindlaeg, i aeldrerad og i det lokale Tldrepolitislce debat i det hele ta-
get. Ogsa i aeldreradsvalgene er vi mere alctive end tidligere. 

Vi gar mere systematisk til vaerks. Ilcice mindst i forhold til rekruttering of kandidater, der har 
lyst til at engagere sig i et aeldre- eller seniorrad. 

Vi holder informationsmoder og hjaelper med materiale. Vi har en hjemmeside, hvor kandida-
ter kan praesentere sig sely og deres onsker. I de seneste hr har vi hjulpet 145 medlemmer of 
Faglige Seniorer med at stille op. 116 bleu valgt. Det er 8o procent! 

Det kan altsa betale sig at gore en indsats. Vi star klart staerkest der, hvor vi har en stwrk kom-
munegruppe eller lokalforening. 

Vi har oprettet en Facebook-gruppe, hvor medlemmerne kan udveksle synspunkter og fa gode 
rad. Vi gennemforer lcurser, hvor de kan here at gennemslcue de kommunale budgetter. 

Og i det nye ar, samler vi hele holdet til en konference, som forhabentligt kan olive starten til 
nye netvaerk. 

Fremmodevalg 

Kravet om fremmodevalg har staet hojt pa Faglige Seniorers dagsorden i snart mange ar. 

Valgdeltagelsen ved fremmodevalg i denne omgang la pa 58 procent. Ved digitale valg var valg-
deltagelse blot 28 procent i gennemsnit. Det kalder naturligvis pa politisk handling. 

For nar vi ved, at over halvdelen of kommunerne uden vanskeligheder lean gennemfore frem-
modevalg, sa svaeklcer det unaegtelig modstanden og modargumenterne i landets ovrige kom-
muner. Vi tror ikke laengere pa at kommunerne selv kan finde ud of det. 

Derfor har sammen med Danske IEldrerad og Danske Seniorer pa ny skrevet til regeringen, og 
argumenteret for fremmodevalg. Vi onsker fremmodevalg i alle kommuner. Pa samme tid og 
samme sted som valg til lcommunalbestyrelsen. 

Og vi er glade for, at Dansk IEldrerad holder fast i sagen, og har talt med a eldreministeren om 
at fa det med i en ny aeldrelov. 
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Tilbageblik 

For mig personligt er der grund til et tilbageblik. Denne kongres i Faglige Seniorer bliver min 
sidste. Jeg har vaeret med i seniorarbejdet i hovedbestyrelsen siden 2009. Jeg har vaeret lands-
formand i 6 fir. Igennem alle arene har vi kaempet med vores synlighed. 

Forst og fremmest synligheden overfor vores egne medlemmer Mange. Nej, de fleste, anede 
ikke hvem Faglige Seniorer var. Og hvis medlemmerne ikke kender os, har vi ingen beretti-
gelse. Jeg skal love for, at det har aendret sig. 

Nar jeg laeser den skriftlige beretning, som ogsa indgar i debatten lidt senere, fremgar det med 
al tydelighed, at vi sammen har en organisation, der sprudler of virkelyst som aldrig for. 

Nar jeg sidder i min laenestol derhjemme med avisen, mens Inge-Lise ordner sit. 

(Vi har vaeret gift sa laenge, at vi ikke behover at tale hele tiden. Vi ved intuitivt, hvad den an-
den siger. Uden at sige noget.) 

Men nar jeg sa sidder der i laenestolen og taenker tilbage pa mine to perioder som formand, sa 
kan jeg godt blive en anelse forpustet. 

Derfor vil jeg i dagens anledning, gerne sende en stor talc til alle i Faglige Seniorers selcretariat, 
der med lodder og trisser far det hele til at ga op. Og mere end det. For uanset hvor jeg kom-
mer i fagbevaegelsen, kender alle nu os i Faglige Seniorer. 

De kender os pa Christiansborg. 

De kender os i ministerierne. 

Men nok sa vigtigt. Medlemmer har ogsa faet oje pa os. Det var bestemt ikke nogen selvfolge 
for nogle fir siden. Det skal vi glaede os over. 

Jeg vil ogsa gerne takke mine kolleger i hovedbestyrelsen for det gode samarbejde. I er altid 
seriose og engagerede. I udviser stor respekt for hinanden, uanset hvor I kommer fra og hvem I 
repraesenterer. I forstar at udnytte hinandens erfaringer positivt. Og I finder losningerne pa de 
svaere sporgsmal i fordragelighed. 

Nar jeg giver stafetten videre til den nye formand i morgen, sa er det uden vemod. Men med 
stolthed. Med stolthed over det, vi sammen har naet i de sidste 6 fir. 

Vi kan vaere stolte of Faglige Seniorer. Vi har aldrig vwret i sa taet kontakt med medlemmerne, 
som i dag. 173.00o seniorer modtager hver eneste uge vores nyhedsbrev. 34.000 seniorer lae-
ser dagligt med i SeniorNews. 

12017 havde vi mindre end en halv million besog pa vores hjemmesider. I fir forventer vi Here 
end 35 millioner. 

Vores nyhedsbrev om politik for de saerligt politisk interesserede runder snart 7.000 modta-
gere. Og jeg kunne blive ved. 

Det er rigtig god reklame for Faglige Seniorer, og det er staerlct medvirkende til, at mange nye 
seniorer har faet oje pa os. 
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I kongresperioden har vi haft tilgang of seniorerne fra BUPL, Dansk Jernbaneforbund, Dansk 
Socialradgiverforening, Dansk Sygeplejerad, Postpensionisternes Landsforening og Danmarks 
Laererforening. 

Vi har abnet doren for nye medlemsgrupper, som kommer til med nye vaner og nye forvent-
ninger. Men ogsa med nye ideer og onsker til, head vi som faellesskab skal tilbyde. 

Vi er flere medlemmer end nogensinde: 26o.000! 

Jeg maerker overalt, at der er store forventninger til os i Faglige Seniorer. Lokalt, hvor de 
mange nye medlemmerne banker pa doren til vores faellesskaber. Centralt, fra et stigende antal 
organisationer og samarbejdspartnere, der onsker vores bidrag og deltagelse. 

Og pa Christiansborg og i ministerierne, hvor vi er efterspurgte som vigtige bidragsydere, hvad 
enten det er aeldrelov, pension eller seniorarbejdslivet, der er pa dagsordenen. 

Det er sadan en organisation, vi onsker at vaere. 

Vores identitet og grundlag udspringer of fagbevaegelsens vaerdier. Det er ogsa vores udgangs-
punkt, nar vi arbejder med politiske opgaver for at varetage seniorernes interesser. Vi onsker 
losninger pa de udfordringer, som praeger seniorernes hverdag. Men vi arbejder ogsa for at fa 
gennemfort og skabt resultater. Pa samme made, som dansk fagbevaegelse har gjort gennem 
historien. 

Vi peger pa losninger fremfor hele tiden at pege fingre ad politikerne. 

Vi tager ansvar for losninger, og vi er gerne med i partnerskaber, der kan forandre forholdene 
ikke mindst for de sarbare og mest udsatte pensionister. 

Vi bliver mange flere aeldre i fremtiden. 

Det forpligter os til at vaere i balance med de generationer, der er vores efterkommere. Det ma 
ikke blive til en politisk kamp mellem generationer. Derfor anbefaler vi, at de pensionister, 
som kan og vil, ogsa fortsaetter pa arbejdsmarkedet. 

Vi er ogsa en organisation, der ser pa muligheder fremfor begrwnsninger. 

Selvom vi er bekymrede, sa frygter vi ikke fremtiden. 

Derfor yder vi vores bidrag, for det skal haenge sammen. 

Vores kamp for modregning er et Idart eksempel pa vores strategi. 

Et lille skridt ad gangen. Og pludselig er vi i mal. Det er det, der skal kendetegne Faglige Senio-
rer. 

Lokalforeninger 

Vi har spurgt vores medlemmer, hvad de synes er vigtigst. Med naesten en mund svarer de, at 
det vigtigste er at vaere en del of et faellesskab og deltage i aktiviteter tact pa, der hvor de bor. 

Men rigtigt mange of medlemsorganisationerne i Faglige Seniorer har ikke nogen lokale tilbud. 
Og endnu flere medlemmer fra vores "gamle" medlemsforbund er aldrig blevet en del of seni-
orklubben. Det er derfor, vi nu er gaet i gang med at oprette lokalforeninger i kommunerne. 
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Status i dag er 14 nye lokalforeninger indenfor det sidste ar. Og Here er ph vej. 

Ildce alle lokalforeninger er helt "nye". Flere steder er kommunegruppen et godt udgangspunld. 
Andre steder er en tvaerfaglig lclub grundlaget. Og nogle lokalforeninger er startet helt ph bar 
bund, fordi nogle of vores aktive frivillige braender for sagen. 

Vi er ikke i konkurrence med hinanden i Faglige Seniorer. Tvaertimod. Lad mig give jer et ek-
sempel: 

Pa Bornholm har vi Faglige Seniorer Ronne. De har aldiviteter om ildce hver dag, sA flere gange 
om ugen. Rejser, udflugter, foredrag, kortspil, gymnastik, politiske moder, faellesspisning og 
meget, meget andet. Side om side med seniorldubber fra de fleste lokale fagforeninger. Side om 
side med de ovrige aeldreorganisationer. Og lad nu vaere med at sige, at bornholmerne er for-
skellige fra jer. Det ved jeg jo godt. Vi kan hore det pa dem. 

Men mit budskab er: Lad nu vaere med kun at se forhindringerne. Se mulighederne. Men se 
ogsa forandringerne. 

Fremtidens seniorer vil leve et sundere og et mere aktivt liv. De, eller rettere, "vi" onsker at 
laere mere. Vi vil vide mere - Vi vil opleve mere. 

Det er Faglige Seniorers fornemmeste opgave at skabe bedre livsvilkar og staerkere faellesska-
ber for seniorerne. Feellesskaber, hvor den enkelte bade lean bidrage og gore brug of mulighe-
derne, men ogsa soge trygheden, nar der er brug for det. Vi skal vaere relevante for alle med-
lemmer, nye som gamle. 

Velux Fonden har valgt at indgA en elcslclusiv rammeaftale med Faglige Seniorer. 

Faglige Seniorer bliver valgt, fordi vi udvilder vores organisation. 

Fordi vi styrker vores lokale tilstedevaerelse. Og fordi A arbejder benhardt pa at fa endnu flere 
alctive aeldre frem i raelckerne. 

Vores aftale med Velux Fonden Abner mulighed for, at vi lean understotte klubberne med 
penge til foredrag, sangboger, IT-udstyr og meget, meget andet, som vi ellers ikke ville have 
haft mulighed for. 

Sa lad os vaere aerlige overfor hinanden. 

Den lcrise nogle klubber er i, og den nedprioritering nogle of jer foler fra jeres forbunds side, 
skyldes iklce Faglige Seniorer. Selvfolgelig vil der vaere klubber, der mA dreje nogle om. Fordi 
medlemmerne of naturlige Arsager forsvinder. Fordi arbejdspladsen er lukket eller fordi faget 
eller det oprindelige forbund ikke laengere eksisterer. 

Men jo storre fokus vi wetter pa seniorerne. Jo mere relevante og attraktive A bliver for for-
bundene og for samfundet omlcring os. Des staerkere bliver A alle. Sa enkelt er det egentlig. 

Vi skal alle turde tro ph fremtiden. Vi skal give plads til hinanden. Men vi skal ogsa tage hand 
om hinanden. Og sA vi skal naturligvis Abne doren for alle de nye medlemmer og byde dem 
hjertelig velkommen. 

Jeg onsker Faglige Seniorer al muligt held og lykke. 

Tak for ordet - Talc for alt". 
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Kongressen blev afbrudt of gaestetaler: 

Gaestetaler: Anja C. Jensen, Formand i HIS. 

Kaere alle sammen 

Hvor er det bare fantastisk at se jer! 

Tusind tak for jag matte komme i dag. 

Jeg kommer en frygtelig masse fine steder — og taler for mange forskellige forsamlinger. 
Men sta her i dag, giver mig faktisk en lille smule vade ojne. I har baret Danmark frem til 
det foregangsland, vi pa mange mader er i dag, og I har vaeret med til at skabe et stwrkt 
demokratisk arbejdsmarked med jeres stwrke skuldre. Og talc for det. Jeg personligt skal 
gore mit til, at det ikke bare bliver et slaeb, men at I ogsa lean vaere stolte of os. 

Nar man star foran gode folk — foran jer — der med rette kan siges at have tegnet fagbe-
vaegelsen, at have sat praemissen for feellesskabet, igennem en menneskealder, sa kalder 
det pa ydmyghed og taknemmelighed. Men det skal hverken gore os stille eller eftertaenk-
somme. 

For det, som I er lykkes med skal netop baere min generation of fagligt aktive videre, og 
bringe mine born og borneborn med i kampen. 

Og selvom vi maske nok gar lidt mere blidt til makronerne i vores dage, hvor der er flere 
netstormere end slumstormere og flere slag i Clements-debatten end under de rode fa-
ner, sa er der stadig en kamp. 

En kamp for overlevelse of den danske model. Ikke bare for vores slcyld, men for Dan-
marks slcyld. Og hvis vi skal lyklces med det, sa er tiden ikke til, at A sidder og putter 
med, hvad A kan og hvorfor A stadig er vigtige. Og dem of jer, der kender mig her i salen 
ved jo heldigvis allerede, at hos mig betyder ydmyg ALDRIG my. 

SA den fortaelling vil jeg hellere end gerne bringe videre. Som barn og barnebarn of bryg-
geriarbejdere pa Carlsberg er jeg nemlig opflasket pa arbejderbevwgelsens flid og hardt 
arbejde. 

I dag baerer jeg stolt denne gyldne flaske om halsen, som min farmor file hendes 25-ars 
jubilaeum. Den minder mig om det harde arbejde, som generationer for mig har lagt for 
dagen, for at jeg kan ga pa arbejde under sikre og gode forhold. Og sa minder den mig om 
hende. 

Som det var skik i den tid, fulgte min far i sine foraeldres fodspor, og var ogsa at finde pa 
bryggeriet. Det somme var min mor, som i kraft of sin rolle som tillidskvinde hev mig 
med til bade faglige moder og demonstrationer, fra jeg var lille med snotnaere og tophue, 
som jeg plejer at sige. 

Jeg fik fagbevaegelsen, solidaritet og respeld for hinandens fagligheder ind med moder-
maelken. Men det er ikke alle, der gor det. 
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Jeg ved fra Ole Ronnelund, at I er bekymrede for fagbevaegelsens fremtid. Det forstar jeg 
godt. Deter jeg ogsa. 

Medlemstallene har i mange ar — al for mange ar — vaeret nedadgaende. Og selvom det 
ikke lige nu — i en krisetid — pa vej mod en recession burde vwre her, man holdt fast i fael-
lesskabet og hinanden. Sa star folk over nogle svaere valg. 

Og nar elregningen og varmeregningen stiger. Nar det bliver dyrt at starte bilen. Nar pri-
serne pa smor og maelk nar luksus-vare-ldassen. Nar reallonnen, nar den storste udhu-
ling siden Korea-krigen, sa bliver medlemskabet of en fagforening pludselig en post, som 
kan virke let at skaere vaek. Av. Det gor and bare at sige det. 

Men det er derfor, at det er NU, at A — alle os her i lokalet — skal gore en ekstra indsats 
for at holde fast pa dem, vi kender, der er medlemmer. Vi skal minde dem om, at alt der, 
som A har vundet, alt det som vi har kaempet for. Det kan A miste igen. 

Og det er altsa vigtigere end nogensinde for, at A ogsa tager snakken med bade unge og 
lidt mindre unge i vores netvaerk og familier om, hvorfor A kun kommer gennem den 
kommende tid, hvis A gor det sammen. At der er fagforeningerne, der passer pa faelles-
skabet, sa faellesskabet kan passe dem. 

For jeg ser jer ikke kun som ambassadorer for fagbevaegelsen, men for faglig stolthed. Og 
sadan nogle har A brug for. 

Jeg ser lige nu flere of vores yngre kvindelige medlemmer, der skriver pa deres sociale 
medier, hvor stolte de er of deres arbejde. At vaere HK'ere. 

Men ogsa, hvor traette de er of at skulle forsvare sig, at de har taget en erhvervsuddan-
nelse eller at de "bare" er blevet sekretaerer. 

Taenk, at A stadig er et sted, hvor det er finere at tage en lang akademisk uddannelse end 
at blive dygtig til et fag og gore den dyd ud of at ga pa arbejde og lose sine opgaver uden 
at forvente 15 guldst erner for det. 

Den indstilling tror jeg desvaerre, at mange of jer kan genkende. 

For man bliver traet, nar man under valgkamp, skal hore pa, at man bare kan skaeres vaek. 
Nar man, som HK'er fx bliver smidt i en rodebunke, som politikerne bare dober "admini-
strative" og hurtigt wetter maerkaten "bureaukrati" pa. Hvis det ikke var sa traettende, 
ville det vaere komisk. VI er HK - ligesom alle andre — enige i, at der skal ses pa overflo-
digt og unodvendigt bureaukrati. 

Den pulje er HK'er, der drifter virksomhederne og velfaerden i Danmark bare ikke en del 
af. Men nar jeg lukker rundt i valgkampen, sa er der rigeligt, der vil skyde pa os — pa jer 
— pa vores fagligheder. Pa os, der star pa gulvet, sidder bag skaermen eller holder vores 
kaere i handen pa plejehjemmene. Hvis der overhovedet er tid og overskud til den slags 
mere. Eller "indianerne" som formanden for de Konservative Soren Pape Poulsen fik 
kaldt den for nylig. Men okay — det kommer selvfolgelig ogsa fra en, der mener, at de gule 
kopivarer skal sidde med ved forhandlingsbordet. 

Det er en helt anden sag, som jeg ikke vil ga naermere ind i dag. Men for mig ligger ned-
vurderingen of fagligheder og vaerdi i naturlig forlaengelse of ideen om "aeldrebyrde". 
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Jeg syntes ogsa, at der er en kedelig tendens til, at man belejligt glemmer, at den s  
kaldte "byrde", er en generation, der har bidraget med langt arbejdsliv og skatteindbeta-
linger. Sa den "byrde" man ser for sig, har sadan set betalt for sig sely og de naeste of flere 
omgange. Det er for mig at se diskussionen om Arne-pensionen om igen. Eller Mona-
pensionen som vi kalder de hos os. 

Men det handler naturligvis ogsa om, at vi far skabt et arbejdsmarked og et arbejdsliv, 
som man kan hamge sammen i. Og hvor man ilcice vurderes, som mindre vaerd eller faer-
dig nar man fylder 55 hr. Eller fordi man traekker sig lidt tilbage fa ar tidligere, for man 
gar helt i styldcer. 

Min farmor arbejdede lige til sin pensionsalder, min farfar begik selvmord den dag han 
gik pa pension, min far matte stoppe med at arbejde pa grund of en arbejdsskade. 

Min og jeres historier, skal baere den forandring, som A har brug for. Vi skal silcre, at man 
far nogle gode og velfortjente fir pa pension efter et langt arbejdsliv. Det er det lofte, vi 
har givet hinanden. Og loftes, det skal der. Velfaerden skal styrkes, og A slcal silcre, at A 
bruger de rette kompetencer til de rette opgaver. 

Det er ogsa den danske model. At vi bidrager, nar skuldrene er bredest, og at A kan stole 
pa, at velfaerdssamfundet er der for os, nar A ildce laengere kan mere, nar vi er slidt — eller 
helst lidt for. Sa er der kraefter til at nyde livet, vaere alctiv med familie og hobby. Maske 
endda en faglig en of slagsen... 

Og sadan vender vi tilbage hos den gode gamle arbejderbevaegelse. Og tilbage hos jer og 
den and og dedikation, jeg snaklcede om tidligere. 

I er 270.000 medlemmer landet over. Alle ved det, hvis der bor en faglig senior i omr Met. 
I er fanebaerere for den danske model og det danske velfaerdssamfund. 

Og det er den faglige stolthed og det sammenhold, I repraesenterer, som jeg Berne vil 
frem til igen. 

Og der haber jeg, I vil hjaelpe mig med. 

Talc for jer. Og endnu en gang talc for, at jeg matte komme i dag. 

Ole Ibsen taklcede for talen. 

Debat om beretaing: 

Soren Danholm Andersen  
Kommunerne er underlagt en okonomisk speendetroje jf. EU's finanspagt, som gor at budget- 
loven begreenser den kommunale service — selvom der er penge i kommunekassen. 

Han opfordrede til at man skrottede budgetloven, den giver et mindre forbrug pa service. 

Keld Richter-Milcicelsen 
Jeg taler pa vegne Landsklubben i 3F. De 130 klubber bestemmer sely hvad de vil lave of for- 
skellige arrangementer. Desvaerre ser ldubberne for fa medlemmer. 
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Der er mange der ikke er aktive i ldubberne. De prover at fa nogen til at blive aktive i klubar-
bejdet. Det er desvaerre ildce alle forbund som baldcer op om den sag. De aktive skal vaere am-
bassadorer for det faglige seniorarbejde. De der kommer fra Alborg Ost og Hasseris er der en 
forskel pa levealderen pa 7  ar og det er ogsa en forskel pa samme tid pa pension. Han med-
delte, at han har vaeret vaek fra forbundsudvalget i 14 maneder — tak til de kammerater der tog 
over i perioden. 

Margit Dam  
Hun opfordrede til at der bidrages til en vaerdig aeldrepleje. Ole Ibsen beretning kom godt 
rundt om emnet. Hun opfordrede til budgetlov skal fjernes og fjernelse of at man ikke kan 
overfore penge fra ar til ar. 

Serviceloven giver ildce den nodvendige sildcerhed for aeldre. Det er aergerligt. 

Den ny aeldrelov har brug for: 

• Nationale bindende standarder 
• Tilsynssystemer 
• Organisering og ledelse 
• Uddannelse of personalet 
• Brugerinddragelse 
• Certificering of plejehjem 
• Enkelt ldagesystem 
• Kommunerne kan ikke fore tilsyn med sig selv. 

I valgkampen er der mange synspunkter om plejehjemmene. Hvidovre har vi stadig bruger- og 
parorende rad. Opfattelsen er at mange plejehjem gor det godt. Darlig ledelse, forraelse, dar-
lige budgetter. Flere pa fuld tid. Mange grunde til at man arbejder pa nedsat arbejdstid. Faget 
mere tiltraeldcende. Overveje at komme med certificering. 

Mange pa plejehjemmene er demente. Pa landsplan er der 85-go.000 er demente. Det behover 
et stort omsorgsarbejde. 

Hun haber, at demens lean forsinkes via forskning og opfordrede, at man stotter demenshand-
leplanen og reducer tabu omkring demens. 

Gorm Christensen 
Han taldcede for beretning, bade den slcriftlige og mundtlige og talc til Ole Ibsen for hans ar- 
bejde for FS. 

Han habede for aendringer of velfaerdsforliget. Dem der laver lovene, har en lavere alder for 
pension end dem de lovgiver for. De skal have den samme pensionsalder som alle andre. Det er 
vigtigt, at pensionsalderen ikke stiger yderligere. 

Det kraever, at der er et godt arbejdsmiljo, hvis man skal blive i lang tid pa arbejdsmarkedet. 
Og det kraever efteruddannelse. Han roste lcampagnen for at fa flere penge til erhvervsuddan-
nelser. 

Han opfordrede til fokus pa efteruddannelse og arbejdsmiljo. Det kan styrke seniorernes til-
knytning til arbejdsmarkedet. 
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Hans Nielsen, Metal  
Tak for beretning. Tak til Ole for indsatsen. Lokalt arbejde i kommunerne. Arrangement hvor 
der kun deltog 10, hjaelpe med fra Sektionsformand Joan Briesemeister og organisationskon-
sulent Jan Skougaard. De lokale lclubbestyrelser ser Here begrwnsninger end muligheder. 
Nodvendigt med muligheder og okonomi. Vi kan ildce bruge ldubpengene pa det tvaerfaglige 
arbejde. Der er behov for at etablere en lokal okonomi til det lokale arbejde. 

Ejvind Heinecke  
Tak for 2 gode beretninger og den store indsats du har ydet Ole. Der er iklce nogen her pa lcon- 
gressen om at du er fodt i 1947• 

Kongresser er ildce hvad det har vaeret og han var glad for debatten om beretningen. Han var 
ildce i tvivl Arne-Pensionen har eendret udgangspunktet for snalcicen om pensionsalder. 

Max Meyer  
Talc til beretningen. Vigtigt med et fokus pa seniorarbejdsmarkedet og den diskrimination der 
foregar der. Savel retten til arbejde og som tilbagetraekning er vigtig 

FS skal ses som en ressource. Der er brug for deco lokalt. Han havde vaeret ude at holde fore-
drag for en efterskole. De viste ildce, hvad en fagforening og en forbundsformand var. Han er 
formand for netavisen PIO — veer opmaerksom pa vores nyhedsmail fra os. 

Trygfonden uddeler midler ud med fokus pa "et trygt aeldreliv". Strategi Overgang fra arbejds-
liv til seniorliv. Ansogninger fra eeldre. 

Johnny Petersen 
Tak for beretninger og opheg. Han kommenterede Tldreplejen — der mangler et opgor med 
New Public Management tankegangen i kommunerne og KL. Det Regime, det har givet et hel-
vede. Teamstrulcturen er vigtig for aeldreplejen. De beskrevne enlceltsager er frygtelige — nar vi 
har s  fa er det fordi tingene generelt gar godt. 

"Violet" skal A passe pa. Lars Lokke Rasmussen har vaeret hovedarkitelct i underfinansiering of 
de offentlige sygehuse. Vi skal arbejde imod en privatisering, der lean betyde undergravningen 
of det offentlige sygehus og plejehjem. 

Marianne Ronne  
Tak til Ole og Anja for beretning og tale. Hun kom i laere i 6o'erne. Her startede hun en laerlin-
geklub. Hun har veeret TR i stort set alle de steder, hun har arbejdet. Det har givet sa meget, 
lavet frivilligt arbejde og har arbejdet med lokalpolitik. . 

Hun gilt pa pension og taenkte, hvad skal der sa skulle sloe. Det bleu FS Egedal. 

Hun konstaterede at plejevilkarene i kommuner er problematiske. Der mangler uddannet per-
sonale, og parorende der skal hjaelpe hver dag. Der er mange udfordringer, nar man bliver wl-
dre. Lov mig, at jeg ikke kommer pa et plejehjem. Der er meget, der skal gores pa dette omrade 
i fremtiden. 

Ole Ronnelund 
Han takkede Ole for 2 gode beretninger. Hvis man ser pa perioden, siden sidste kongres er ud- 
viklingen fra 2019 tit 2022 positiv med mange nye medlemmer og gode resultater. 

Han roste daglig ledelse og de respektive udvalg. 
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Der er et godt samarbejde i Hovedbestyrelsen — et vigtigt Snakke- forum. Det er sjaeldent, at 
man ikke bliver enige. 

Han er glad for medlemskab of en FH-organisation som er forudsaetning for medlemskab of 
FS. 

Han var bekymret for medlemstallet i HK-landsforbund, idet den okonomiske krise kan be-
tyde, at folk vaelger at spare fagforeningskontingentet fra. 

Den danske model er under pres jf. de aktuelle erfaringer med Dansk Sygeplejerad. 

Han fortalte om en kontakt, ban havde haft med det Faglige bus og deres telefonswlger, som 
lovede ham mange ting, som den traditionelle fagforening bar fremskaffet. 

Nyhedsbrevet der kommer hver uge modtages i klubben. De udsendes ca. to gange om aret. 
Landsklubben bar faet lov til at sende det ud hver uge i lighed med andre medlemmer i FS. 
Han anslog at det betyder 50.000 nye abonnenter. 

Joan Briesemeister 
Hun roste HK for at oge antallet of abonnenter pa nyhedsbrevet. 

Tak til Ole for en Rot beretning. Hun var bekymret om, hvordan skal dette ende med krigen. 

Vi prover ogsa at fa gang i det lokale arbejde Sydvestjylland. Vi gar ikke laengere end krmfterne 
kan rwkke lokalt. De prover igen at fa noget i gang i Vejen. 

De bla partier siger fra om, hvem man kan fa som hjaelper; torklaede, homoseksuelle og sa vi-
dere - bare de bar en ordentlig uddannelse, sa er de velkomne. 

Tak for arbejdet imod modregninger for pensionister. Hun stoler pa, at det bliver der arbejdet 
videre med f.eks. pensionsregulering. 

Tak til dem i FS sekretariatet. I er sode og venlige. 

Per Christensen 
Tak for den mundtlige beretning. Vi skal stille krav til samspillet mellem offentlig og privat. 
Sundhedsforsikringer og omsorgsforsikringer, som kan vaere med til at underminere det gene-
relle serviceniveau. 

Ghettoplanen bar betydet at 22.00o boliger er revet ned. Det havde vaeret bedre at renovere 
den gamle boligmasse, bl.a. med et storre faellesskab som konsekvens. 

Peder Sass  
Fagforeninger er blevet centraliseret, og der er sket aendringer i strukturen igennem de seneste 
mange hr. Det faglige arbejde bar faet en mindre betydning, men mere det sociale. Klubber 
nedlaegges pga. manglende medlemmer. Kontingent der betales til seniorarbejdet, er der ofte 
store kontingentforskelle pa og imellem de enkelte forbund. I HK er der 3 satser. Der burde 
vare en Kontingentmodel fra FH til FS. 

Kommunegrupperne giver noget med de tvaerfaglige arrangementer. Han onsker sig kraftig op-
bakning fra fagforeningerne til seniorarbejdet lokalt. Han syntes, at det er svaert at fa flytte 
medlemmerne fra deres tidligere arbejdsplads afdeling til deres kommunale hjemsted/bopael. 
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Ole Ibsen til replik 
Ole Ibsen replicerede pa debatten om beretningen. 

Soren Danholm Andersen; Du rejser sporgsmal problemet i budgetloven. I det politiske pro-
gram abner vi op for, at kommunerne far flerarige budgetter eller lobende budgetter 

Keld Richter; FS har fokus pa etablering of det lokale arbejde med politik og socialt samvaer. 

Han haber, at 3F toenker lokalforeninger og selctionerne ind i jeres arbejde i jeres mange lokal-
afdelinger. 

Margit Dam; Han habede, at vi havde set en skitse til _/Eldrelov. Kommunerne loser opgaverne 
pa mange forskellige mader, og tit viser det sig at bureaukratiet er ofte noget, der er lokalt 
skabt. Det kunne godt fokusomrade for det lokale arbejde i Faglige Seniorer. Det er vigtigt med 
mere arbejdskraft og arbejdskraft med de rigtige uddannelsesmaessige kompetencer. 

Gorm Christensen; Du stiller sporgsmal ved om vi skulle A fastholde pensionsalderen. Sa 
skulle vi have blevet vwk fra Pensionskommissionen. Bliver vores udmeldinger for bombastisk 
udelulcicer vi os sely fra indflydelse. Pensionsalderen stiger forsat. Vi fik tidlig pension og 
mange har Met pensionen bevilget, uden at udnytte det — det en rettighed som giver en styrke 
for den enkelte. FH har opgaven og fokus pa arbejdsmiljoet — det er de bedre til end os i Fag-
lige Seniorer. Udfordringen er at man, som pensionist, er du ildce tilknyttet en A-kasse, og det 
giver problemer i forhold til efter- og videreuddannelse. Der er mange penge til efteruddan-
nelse. Vi skal bruge pengene tidligere i arbejdslivet. 

Hans Nielsen; Du rejser sporgsmal om besvoerlighederne med at fa arbejdet lokalt til at fun-
gere. Hovedbestyrelsen har besluttet, at lokalforening far til opstart pa 1o.000 kroner. Lokal-
foreningerne kan ogsa soge kommunen lokal stotte. 

Max Meyer; De unge kender ikke et forbund/fagforening. Det er brister i vores samfund. Vores 
generation oplevede tingene pa mart hold pa skolevejen — det gor de unge ikke pa samme 
made. 

Johnny Petersen; Du rejser tanker om privatisering - privathospitaler / Lars lykke. Privatho-
spitalerne blev overkompenseret pa bekostning of de offentlige sygehuse. Udfordringen er om 
private plejehjem. Hvad er omkostninger reelt ved friplejehjem i alle kommuner — det tal ken-
der A ikke. Det skal understreges, at de private tilbud aldrig ma blive dyrere end det offentlige. 

Marianne Ronne; Der er behov for, at vi alle bidrager til at lose de fwlles opgaver 

Ole Ronnelund; Du konstaterer, at det har vwret en positiv kongresperiode — hvor tingene er 
gaet hurtigt. Det er jeg enig i. Det er svwrt at vurdere om forbundene vil nedswtte seniorernes 
kontingent, men det er ikke en Faglige Seniorer-tramp. 

Joan Briesemeister; Lokalforeninger gar godt. Vi er ikke helt fwrdige med modregning i pensi-
oner — men vi arbej der slcridt pa skridt. 

Per Christensen; Du rejser sporgsmalet om omsorgsforsilcringer. Det er med i det politiske pro-
gram. De fleste forsikringer er sygeforsikringer, som er en del of medarbejderens ansoettelses-
forhold. Og dermed ogsa noget som forbundene har forhandlet. 
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Sundhedsforsikringer er der mange meninger om. Vi er opmaerksom pa det. Forsikringer ma 
ikke f erne grundlaget for, at alle kan fa en vaerdig pleje uanset indkomst. 

Mange of de boliger der er taget ud of markedet, var ikke aeldreegnede. Vi ved ikke, hvor mang-
len pa aeldreegnede boliger er storst — det ma KL afdaekke. Men der er stor enighed om, at der 
mangler aeldreboliger. 

Peder Sass; Jeg er enig i, at det lokale arbejde er vigtigt for vores medlemmers deltagelse. Det 
er forbundene, som bar en model for deres seniorarbejde. FH som finansieringsmodel, tror jeg 
ikke pa. FS skal holde fast til tilskud fra danske Spil 

Ole Ibsen afsluttede med, at ban habende, at ban havde vaeret hele vejen rundt om de indlwg, 
der var til beretningen. 

Kongressen godkendte enstemmigt beretningen. 

Punkt 5. 

Periodens regnskaber v/ direktor Palle Smed 

Hovedtallene fra de reviderede arsrapporter for 2019, 2020 og 2021 er vedlagt i kongresmap-
pen. 

Palle Smed fremlagde arsrapporterne for kongresperioden. 

Der var ingen, der onskede ordet til regnskaberne. 

Kongressen godkendte enstemmigt regnskaberne/arsrapporterne for kongresperioden. 

Punkt 6. 

Behandling of politisk program 2022-2025 

Hovedbestyrelsens oplaeg til politisk program var vedlagt i kongresmappen. 

Mette Kindberg fremlagde det politiske program og orienterede kongressen om hovedbestyrel-
sen behandling of forslagene. 

Forslag blev gennemgaet enkeltvis. 

Forslag 1. 3F's landsklub. Linje 39-40  udgar: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse. 

Forslaget blev trukket 
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Forslag 2. Storkobenhavn. 7Endring of linje 78-82: 

Hovedbestyrelsen indstiller det oprindelige forslag til forkastelse. 

Hovedbestyrelsen indstiller forslag til vedtagelse med tilfojelse. 

Kongressen forkastede det oprindelindelige forslag og godkendte forslaget med tilfojelse. 

Forslag 3. 3F's landsklub. Linje 57-58: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse. 

Kongressen godkendte forslaget. 

Forslag 4. O's landsklub. Linje 68 — ord udgar: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse. 

Kongressen godkendte forslaget. 

Forslag 5. Midtsjwlland. Tilfojelse til side 3: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse og henviser det til behandling i det kom-
munalpolitiske udvalg. 

Forslaget er trukket of forslagsstiller. 

Forslag 6. 3F's landsklub. Linje 123-125: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning til at det er beskrevet i 
linje 1o8-114. 

Forslaget er trukket of forslagsstiller. 

Forslag 7. 3F's landsklub. Linje 166: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse. 

Kongressen godkendte forslaget. 

Forslag 8. Storkobenhavn. 7Endring side 8 linje 208-21o: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning til at tema er beskrevet i 
linje 205-216. 

Kongressen forkastede forslaget. 
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Forslag 9. Midtsjoelland. /Endring linje 223-227: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning til at tema er beskrevet i 
linje 223-227. 

Kongressen forkastede forslaget. 

Forslag io. Storkobenhavn. Tilfojelse efter linje 238: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse. 

Forslaget er trukket of forslagsstiller. 

Forslag 11. Midtsjaelland. ,zEndring i linje 257-261: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning til of tekst er dwkket ind 
andre steder samt det henvises til Kommunalpolitisk Landsudvalg. 

Forslaget er trukket of forslagsstiller. 

Forslag 12. Storkobenhavn../Endring linje 305-3o8: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning til at det er daekket ind. 

Forslaget er trulcicet of forslagsstiller. 

Forslag 13. MidtsjwHand. Tilfojelse efter linje 319: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse som tilfojelse i linje 326-329. 

Forslagsstiller havde trukket det oprindelige forslag. 

Kongressen godlendte forslaget. 

Forslag 14.3F's landsklub. Indswttelse i linje 351: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse. 

Kongressen godkendte forslaget. 

Forslag 15. 3F's landsklub. Linje 408: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til vedtagelse som folgende tilfojelse i linje 410-414. 

Forslagsstiller havde trukket det oprindelige forslag. 

Kongressen godkendte forslaget. 
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Forslag 16. Midtsjaelland. Tilfojelse efter linje 408: 

Hovedbestyrelsen indstiller forslaget til forkastelse med henvisning at det er daekket of tidli-
gere forslag som folgende tilfojelse i linje 410-414. 

Kongressen forkastede forslaget. 

Punkt 7. 

Behandling of forslag til vedtaegtseendringer 

Hovedbestyrelsens forslag til aendring of vedtaegterne er vedlagt i kongresmappen. 

Mette Kindberg fremlagde forslag til vedtaegtswndringer og gennemgik den procedure som ho-
vedbestyrelsen havde anvendt omkring forslagene til vedtoogtsaendringer. 

Kongresudvalget havde til behandlingen udarbejdet en "Organisatorisk udregning". 

Den organisatoriske udredning blev gennemgaet. 

Kongressen godlzendte den organisatoriske udredning 

Kongressen gennemgik herefter hovedbestyrelsens forslag og de indsendte forslag til vedtaeg-
terne. 

§3 Opgaver: 

§3, stk. b: FONs landsklub - ord udskiftes 

Indstilles til vedtagelse. 

./Endringsforslag blev vedtaget. 

Forslag til §3: Opgaver blev godkendt med a endringsforslag. 

§3, stk. 2 og 3: Tekst flyttes 

Forslagene blev godkendt. 

§4, stk. 3: 

Forslag blev godkendt. 

§5, stk. 2: 

Forslag blev godkendt. 
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§5, stk. 3: 

§5, stk. 3: HK's seniorlandsklub - afsnit aendres 

Indstilles til vedtagelse. 

IEndringsforslag blev godkendt. 

Forslag §5, stk. 3 blev godkendt med a endringsforslag. 

§5, stk. 5: 

§5, stk. 5: Sektion Vestsjaelland  -  vendringsforslag 

Indstilles til vedtagelse. 

./Endringsforslag blev godlendt. 

Forslag §5, stk. 5 blev godkendt med a endringsforslag. 

§5, stk. 8: 

Forslag blev godkendt. 

§6: Forbundsudvalg 

Henvist om organisatorisk udredning 

Dette blev godkendt. 

§7, stk. 1 og 2:.ZEndring of paragraf nummer 

Forslagene blev godkendt. 

§7, stk. 3: 

§7, stk. 3: Sektion Midtsjwlland - a endringsforslag 

Indstilles til forkastelse. 

IEndringsforslaget fra Midtsjmlland blev forkastet. 

Forslag om oendring of paragrafnummer blev godkendt. 
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§7, stk. 4: IEndring of paragraf nuinmer 

§7, stk. 4: Midtsjaelland:./Endringsforslag 

Indstilles til forkastelse. 

./Endringsforslaget fra Midtsjaelland blev forkastet. 

Forslag om aendring of paragrafnummer blev godkendt. 

§8, stk. 1, 25  39 45 5 og 6: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslagene blev godkendt. 

§9, stk. i og 2: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslagene blev godkendt. 

§1o, stk. 1: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslag bleu godkendt. 

§1o, stk. 2: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslag blev godkendt. 

§io, stk. 3: 

Forslag blev godkendt. 

§1o, stk. 4: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslag blev godkendt. 

§10, Ali. 5 og 6: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslagene blev godkendt. 

§10, stk. 7: 

Forslag blev godkendt. 
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§io, stk. S: 

Forslag blev godkendt. 

§ii, stk. 1, 2 og 3: Konsekvens of zendring of paragraf nummer 

Forslagene blev godkendt. 

§12, stk. 1, 2, 3, 4 og 5: Konsekvens of aendring of paragraf numiner 

Forslagene bleu godkendt. 

§13, stk. 1: Konsekvens of aendring of paragraf nummer 

Forslag blev godkendt. 

§13, stk. 1: 

Forslag blev godkendt. 

§13, stk. 2: 

Forslag blev godkendt. 

§13, stk. 3: 

Forslag blev godkendt. 

§14, stk. 1, 2 og 3: Konsekvens of aendring of paragraf numiner 

Forslag blev godkendt. 

§15: Hovedorganisationens oplosning. 

Forslag blev godkendt. 

Kongressen afstemte de samlede vedtaegter. 

Vedtwgterne blev godkendt. 
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Punkt 8. 

Behandling of andre forslag 

Der er ikke indkommet andre forslag til kongressen. 

Punkt 9. 

Behandling of forslag til udtalelser 

Forslag til politisk udtalelse samt forslag til organisatorisk udtalelse var blevet omdelt til kon-
gressen efter aflaeggelse of beretningen. 

Ole Ibsen fremlagde forslag til politisk kongresudtalelse. 

Udtalelsen blev gennemgaet i overskrifter. 

Folgende udtalelse blev fremlagt til kongressen: 

Forslag til politisk kongresudtalelse 

"Det danske samfund befinder sig i en urolig tid og en usikker verden. Vi har oplevet velstands-
stigning og mere velfaerd gennem mange ar. Men i lobet of kort tid er hverdagen blevet mere 
utryg. Krigen er rykket tact pa med Ruslands uacceptable invasion of Ukraine. Et helt folk far 
smadret deres fremtid. 

Faglige Seniorer fordommer det russiske angreb pa et selvsteendigt land og opfordrer til oje-
blikkelig vabenhvile og tilbagetraekning. Faglige Seniorer stotter den danske regerings bestrae-
belser pa — i samarbejde med den frie verdens lande — at vise solidaritet og yde hjaelp til Ukra-
ine. 

Krigen har trade til alle lande og skaber utryghed. Alle danskere bliver pavirket. 

Inflationen raser og prisen pa varme og el eksploderer. Men det er forst og fremmest deco med 
sma kar, som far deres fremtid truet. 

Et flertal i folketinget har valgt at twinge Statsminister Mette Frederiksen til at udskrive valg. 
Faglige Seniorer beklager, at der skabes usikkerhed om landets ledelse. Der er brug for det 
modsatte. Forhabentlig vil valget medfore, at vi far en handlingskraftig regering og appellerer 
samtidig til, at alle partier tager del i ansvaret for at fore Danmark sikkert igennem krisen. 

De danske folkepensionister er den befolkningsgruppe, der bliver hardest ramt of inflationen. 
De mister kobekraft og for dem med de laveste indkomster kan det vaere sveert at fa budgettet 
til at heenge sammen. Derfor er der fortsat brug for politiske initiativer, der kan skabe mere 
tryghed for fremtiden. Der skal der skaffes hurtig hjwlp til de pensionister, der er allerhardest 
ramt. Dernaest ma der saettes fuld damp pa investeringer i ny baeredygtig energi og udbygning 
of fjernvarme. 

Faglige Seniorer onsker, at vi far aendret pa reguleringen of folkepensionen. Der er grupper, 
som stadig bliver ramt of nedreguleringen of grundbelobet, fordi man skal betale tilbage pa en 
io fir gammel skattereform. Det virker helt absurd i den nuvaerende kritiske situation. Derud-
over er der behov for at lade reguleringen folge lonningerne fremadrettet og baseres pa den 
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forventede lonudvikling. Dermed vil reguleringen of pensionerne folge med, nar lonudvildin-
gen foroges, sadan som det er tilfaeldet i den nuvaerende periode med stigende inflation. 

Flere seniorer arbejder enten pa deltid eller fuldtid. Det er en udvikling, som vil fortsaette i de 
kommende fir. Det danske arbejdsmarked skriger pa arbejdskraft. Vi har derfor brug for en 
samlet plan, der kan silcre en gradvis overgang til pensionstilvaerelsen. Dem der kan og vil fort-
saette pa arbejdsmarlcedet, skal tilslryndes med en mere lempelig modregning som folge of pen-
sions- eller arbejdsindtaegter. Der er taget flere initiativer, men vi mangler lovgivningen om at 
fjerne modregningen of arbejdsindtaegter i egen folkepension. Det har valget skabt usilckerhed 
om. 

Samtidig er der brug for initiativer, der lean sikre, at seniorerne ikke skubbes til at traeldce sig 
tilbage. Der er fortsat aldersdiskrimination pa det danske arbejdsmarled. 

Den store indsats skal ske pa de danske arbejdspladser. Vi har brug for en kwmpe kulturforan-
dring, som kan sikre mere fleksibilitet, nar det handler om seniorerne. Det er saerlig vigtigt nu, 
hvor alle forventer en stigende arbejdsloshed. Ligesom det altid skal kunne betale sig at ar-
bejde, skal det ogsa altid lcunne betale sig at spare op til pension. Faglige Seniorer vil under-
soge muligheden for at lempe modregningen i de sociale pensioner i forhold til arbejdsmar-
kedspensioner eller anden pensionsopsparing. 

Faglige Seniorer ser frem til vigtige og nodvendige forandringer of den danske aeldrepleje. En 
ny aeldrelovgivning skal saette fokus pa en ny organisering of arbejdet, som kan skabe storre 
naerhed og tryghed i forhold til de aeldre. Det arbejde ma sta hojt pa den politiske dagsorden, 
nar valget er overstaet. 

Desvaerre er der med valget skabt ny usilcicerhed om okonomien i den danske aeldrepleje. Der 
er brug for at lade resurserne folge befolkningsudviklingen med Here aeldre. Vi har brug for 
tryghed omlcring aeldreplejen. Kvaliteten skal styrkes. Og der er ikke mindst brug for en kaem-
peindsats for at rekruttere og opkvalificere arbejdslraft, sa der er faglige kompetencer nok til 
at klare fremtidens opgaver. 

Der er slcabt fornyet debat om omsorgssvigt pa plejehjem og plejecentre. Det er fuldstaendigt 
uacceptabelt, at svage og sarbare aeldre behandles pa en uvaerdig made fremfor med kaerlighed 
og omsorg, som alle aeldre har brug for. Der er brug for holdningsskifte, som sikrer, at medar-
bejderne lever op til de kvalitetskrav, som alle forventer i vores aeldrepleje. Der er ogsa brug for 
et nyt ledelsessystem, hvor det er klart, hvem der tager ansvar for den institution, man er sat i 
spidsen for. 

o Kommunerne skal via lovgivningen nedsaette bruger- og parorenderad pa plejehjem og i hjem-
meplejen. Radet sammensaettes of brugere og parorende, aeldre- eller senioerad samt ledelsen. 

Der er meget pa spil for seniorerne i det folketingsvalg, der nu star for doren. Faglige Seniorer 
opfordrer alle seniorer til at stemme. Vi har brug for et demokrati, der lean forsvare en retfaer-
dig udvikling. Vores velfaerd skal iklce forringes. Derfor onsker Faglige Seniorer alle et godt 
valg." 

Kongressen godkendte den politiske udtalelse. 
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Mette Kindberg fremlagde den organisatoriske kongresudtalelse. 

Forslag til organisatorisk kongresudtalelse 

"Faglige Seniorer er et faellesskab for mere end 26o.000 danslcere over 6o ar, som er medlem-
mer of fagforbund tillcnyttet Fagbevaegelsens Hovedorganisation. 

Det er Faglige Seniorers opgave at skabe livsvillcar og feellesslcaber, hvor aeldre kan bidrage og 
gore brug of deres muligheder igennem hele livet. Vores mal er at skabe et staerkt velfaerdssam-
fund, der kan sikre, at aeldre medborgere far en tryg og vaerdig alderdom. 

Faglige Seniorer skal malrette og udvilde organisationen, sa den hele tiden moder medlemmer-
nes onsker, behov og forventninger. I den kommende kongresperiode vil vi prioritere en ra-,kke 
organisatoriske indsatsomrader. 

Flere seniororganisationer under fagforbundene i FH skal knyttes taettere til Faglige Seniorer 
og gerne som nye medlemmer. Det vil styrke organisationens position som Danmarks naest-
storste aeldreorganisation. 

Medlemmerne eftersporger lokale faellesskaber tact pa deres bopael. Derfor vil vi styrlce arbejdet 
med at etablere lokalforeninger som de naturlige lolcale faellesskaber for alle medlemmer of 
Faglige Seniorer. 

Vi vil fortsat stotte lclubber, foreninger og kommunegrupper og tilbyde administrative redska-
ber, der bade sikrer trygge administrative forretningsgange og mulighed for storre synlighed. 

Vi onsker at styrlce samarbejdet mellem forbundenes seniorklubber og de lolcale sektioner. 
Derfor er der et behov for at drofte Forbundsudvalgets og Selctionsformandsudvalgets organi-
satoriske placering i Faglige Seniorers struktur fremadrettet. 

Der igangsaettes et arbejde, der skal afdaelcke modeller, der kan indplacere savel forbundsud-
valg som et sektionsudvalg som to selvsteendige udvalg pa niveau med de ovrige faste udvalg 
under hovedbestyrelsen. Arbejdet igangsaettes umiddelbart efter kongressen i oktober 2022 og 
afsluttes indenfor et An Hovedbestyrelsen bemyndiges til den tid at fore forslaget ud i livet. 

Mange seniorer eftersporger information og radgivning i forbindelse med overgangen fra ar-
bejde til pension. Faglige Seniorer vil derfor styrke denne indsats og herunder radgive om mu-
lighederne for fastholdelse pa arbejdsmarkedet og gradvis tilbagetraekning. 

Vi vil udvilde informationsstrategien med udsendelse of nyhedsbreve og Seniorhandbogen som 
centrale vaerktojer. Malet for den kommende kongresperiode er 250.000 modtagere of nyheds-
brevet. Vi vil malrettet styrke de radgivningsfunktioner og rabataftaler, som medlemmerne ef-
tersporger, og vi vil udvilde samarbejdet med andre aktorer, der beskaeftiger sig med vores in-
teresseomrader. 

Faglige Seniorer skal styrlce interessevaretagelsen for seniorer We i kommuner, regioner og 
pa landsplan. Faglige Seniorer vil arbejde for at aeldre- og seniorrad far en staerkere placering i 
det kommunale arbejde bl.a. gennem fremmodevalg samtidig med kommunalvalget. 

Der var ingen der onskede ordet." 

Kongressen godkendte den organisatoriske udtalelse. 
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io) Valg i henhold til vedtaegterne 

a) Formand 

Hovedbestyrelsen indstiller, at Mette Kindberg nyvaelges som landsformand. 

Der var ildce andre kandidater. 

Mette Kindberg blev valgt som landsformand. 

b) Naestformand 

Hovedbestyrelsen indstiller, at Ejvind Heinecke nyvaelges som naestformand. 

Der var ikke andre kandidater. 

Ejvind Heinecke blev valgt for naestformand. 

c) To bilagskontrollanter 

Hovedbestyrelsen indstiller, at Jurgen Moller og Kaj Schou genvaelges som bilagskontrollanter. 

Der var ikke andre kandidater. 

Jorgen Moller og Kaj Schou blev valgt som billagskontrollanter. 

d) To suppleanter for bilagskontrollanter 

Hovedbestyrelsen indstiller at Kirsten Hingeberg Larsen genvaelges og at Gitte Skov Christen-
sen vaelges til nyvalg som suppleanter for billagskontrollanterne. 

Der var ikke andre kandidater. 

Kirsten Hingeberg Larsen og Gitte Skov Christiansen blev valgt som suppleanter for billags-
kontrollanter. 

e) Statsautoriseret revision 

Hovedbestyrelsen indstiller at Revisionsinstituttet genvaelges som statsautoriseret revisions-
firma. 

Kongressen godkendte at Revisionsinstituttet genvaelges som statsautoriseret revisionsfirma. 

ii) Eventuelt 

Mette Kindberg tald(ede Ole Ibsen for hans indsats i tiden som formand for Faglige Seniorer. 
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"Kaere Ole 

Man maerker det tydeligt, nar man moder dig forste gang. Du slar ikke ud med armene og forer 
dig frem. Du lytter. Du taenker. Og forst nar du har taenkt dig god om, siger du noget. 

Du skal have det hele med. Plusser og minusser. Hele regnestykket inden du byder pa en los-
ning. 

Du haever sjaeldent stemmen — men nar du sa gor det — vil jeg gerne indromme — at den forste 
gang jeg oplevede det — pa et HB-mode — der hoppede jeg 5 cm op of stolen. Men du er god til 
at tale hojt og klart. Og du er god til at skwre igennem, nar der skal traeffes en beslutning. Men 
du er ogsa god til at inIdudere alle, sadan at de fleste foler sig hort, nar beslutningen traeffes. 

Det falder dig naturligt at rejse dig og sige, hvad du har pa hjertet. Sadan var det pa papirfa-
brikken i Holeby, hvor du som ung var tillidsmand. Sadan har det ogsa vaeret i Faglige Senio-
rer. 

Jeg har altid set dig som et of skovens store trueer. Du har rodderne dybt begravet i jorden. 

I dine vaerdier. Og du rager hojere op end de fleste andre tracer i skoven. Fordi du altid soger 
lyset. 

Vi har haft mange diskussioner om, hvor Faglige Seniorer er pa vej hen. Men vi har aldrig vae-
ret uenige om linjen. 

Derfor vil jeg gerne give dig et lofte. Faglige Seniorer vil ogsa i fremtiden tage ansvar og deltage 
positivt sely i de svaere diskussioner. Faglige Seniorer vil fortsat pege pa losninger fremfor at 
pege fingre ad politikerne. Vi vil fortsat arbejde pa at forandre forholdene ikke mindst for de 
sarbare og mest udsatte pensionister. 

Men som du ogsa sely har sagt. Vi bliver mange flere aeldre. Alligevel handler det ikke kun om 
os. Faglige Seniorer skal altid huske at vaere i balance med de generationer, der er vores efter-
kommere. Med vores born og ikke mindst med vores borneborn. Det er vores ansvar, at de kan 
se sig sely i den arv, vi efterlader. 

Du har vaeret med i Faglige Seniorers hovedbestyrelse siden 2009. Du har vaeret formand i seks 
hr. Og jeg vil give dig ret i, at der er sket rigtigt mange ting i din tid som formand. 

Vel mere end nogensinde tidligere i Faglige Seniorers historie. Nogle gange har du syntes, at 
det gik lige hurtigt nok. Maske fordi du lige skulle vaenne dig til raekkevidden of de strategiske 
beslutninger, A har truffet i hovedbestyrelsen. Men nar du traeffer en beslutning, star du fast. 

Beslutningen om at satse pa digitale nyhedsbreve har vist sig langt mere rigtig end nogen of os 
vist havde forestillet os. Vi star nu med en historisk mulighed for at udvilde vores organisation 
til at vaere et of Danmarks storste faellesskaber for seniorer. 

Jeg ved at du vil folge os tact i fremtiden, og A vil traekke pa din viden og dine kraefter. 

At vaere naestformand sammen med dig som formand har vaaret et privilegium. Du har vaeret 
fantastisk til at dele ud of din viden og historie om Faglige Seniorer. Du har visioner, der raek-
ker laengere ud end den naeste kongresperiode. Du har vaeret aben nar vi diskuterer ideer og 
har heldigvis ogsa kunnet fa farten sat lidt ned — nar jeg syntes at det burde A da - haft indfort 
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i gar. Jeg ta'r mange ting med mig fra vores periode sammen — isaer en of de ting, som du har 
fortalt ofte — Husk at fa organisationen med! 

Udover at vores telefonsamtaler kan blive lange (og kaffen kold) — det sker ogsa at samtalerne 
bliver lange og bredde — nar vi har haft vores egne sma strategifrokoster — vi er ikke altid enige 
om den politiske udvilding i Danmark — men vi er enige om at det er helt ok — og en ting som 
jeg nu ogsa ved om dig — du har et udsogt kendskab til forskellige snapsemaerker. 

Og s  besidder du en fantastisk for humor — og hvis det gar rigtig vildt til — s  far dine ojne —
smilerynker. Sa korer det bare. 

Du besidder de flotteste egenskaber, som jeg synes man kan sige om et menneske. Du er tro-
vaerdig, og man kan stole pa dig. Det har vaeret en udsogt fornojelse of arbejde taet sammen 
med dig igennem de sidste 3 ar. 

Men tilbage til dig, Ole. Du har vaeret tillidsmand i naesten hele dit liv. Men nar jeg har vaeret 
sammen med dig, har det ofte slaet mig, at det aldrig har handlet om dig. Du har aldrig fort dig 
frem. At vaere formand har aldrig vaeret dit personlige projekt. Du har ingen nykker. 

Du er som sagt herligt ligefrem. Isaer nar man har dig pa tomandshand. For dig har det altid 
handlet om at gore en forskel fra andre. 

Du sagde det sely sa flot i din mundtlige beretning: Du bekender dig til faellesskabet. Til samar-
bejdet. Til fred og fordragelighed. Og til enighed. 

Hvad mere er der at sige, Ole. Andet end: "Tak tillidsmand". 

Ole Ibsen takkede for hans tid som formand i Faglige Seniorer. Han understregede, at det er 
vigtigt at kravle op og fa udsyn og turde nogle ting. Der findes ingen facitlister. Han habede, at 
han havde vaeret med til at udvikle faellesskabet. 

Aase Christensen, HK.  
Hun takkede Ole Ibsen og beklagede at de ikke kan komme til hans afskedsreception. Hun gav 
Ole en afskedsgave fra HK Seniorer. 

Herefter afsluttede den nyvalgte formand Mette Kindberg kongressen, takkede dirigenterne og 
onskede alle en god hjemrejse. 

Underskrifter: 

Eva Hallgren, referent 

'V ~W 

Villy N 
N Akv"." 

elsen, dirigent  Peter Kay Mortensen, dirigent 
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